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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
I΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β´ 

Συνεδρίαση 11ης Οκτωβρίου 2012 
Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 5 
 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Γ. ΟΜΗΡΟΥ) 

 Καλό απόγευμα. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα ομόφωνα θέματα να μην αναγιγνώσκεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και 8 Οκτωβρίου 2012.  Στο στάδιο της συζήτησης του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Υπουργείων 
Οικονομικών, Υγείας, Εσωτερικών, Συγκοινωνιών και Έργων και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν στον τρόπο σύστασης 
των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ), στη διαδικασία καθορισμού και τροποποίησης των 
αρμοδιοτήτων τους, καθώς και στην αποστολή, οργάνωση, στελέχωση, εποπτεία, παρακολούθηση και 
συντονισμό της λειτουργίας τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα ΚΕΠ με το υφιστάμενο καθεστώς 
λειτουργούν υπό την εποπτεία του Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού (ΤΔΔΠ), το οποίο σχεδιάζει 
τη δημιουργία των νέων κέντρων, μεριμνά για την εξασφάλιση της απαιτούμενης υποδομής τους και τη λήψη 
των απαιτούμενων ενεργειών για τη βελτίωση της αποτελεσματικότητάς τους και, γενικά, παρακολουθεί την 
ομαλή λειτουργία τους.  Μέχρι στιγμής λειτουργούν επτά συνολικά ΚΕΠ (ΚΕΠ Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, 
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Πάφου, Αμμοχώστου, Πόλεως Χρυσοχούς και Πελενδρίου), τα οποία προσφέρουν περίπου εβδομήντα 
δημόσιες υπηρεσίες που υπάγονται σε έξι διαφορετικά υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες.   

 Σε ό,τι αφορά στα έξι ΚΕΠ που λειτουργούσαν μέχρι το 2011 (Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου, 
Πόλεως Χρυσοχούς και Πελενδρίου), ο μέσος όρος παρεχόμενων υπηρεσιών την ημέρα, με βάση στοιχεία του 
έτους 2011, ανέρχεται στις 3 138.  Συγκεκριμένα, αναφέρεται ότι κατά το έτος 2011 προσφέρθηκαν συνολικά 
778 314 υπηρεσίες από τα έξι αυτά ΚΕΠ.  

 Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα η σύσταση και η καθημερινή λειτουργία των ΚΕΠ δε ρυθμιζόταν από 
νομοθεσία, αλλά με βάση αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ή εγκυκλίους/επιστολές προς ή/και από τα 
συνεργαζόμενα υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες σε σχέση με τις παρεχόμενες από τα κέντρα υπηρεσίες.  
Ωστόσο, η έλλειψη νομικού πλαισίου, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν, δημιουργεί προβλήματα και 
αδυναμίες, που αφορούν κυρίως στο μη ικανοποιητικό συντονισμό και στη μη έγκαιρη ενημέρωση του ΤΔΔΠ 
από τα μητρικά τμήματα/υπηρεσίες για αλλαγές/τροποποιήσεις που προκύπτουν στις προσφερόμενες από τα 
ΚΕΠ υπηρεσίες ή/και στην ανάθεση από τα εν λόγω τμήματα στα κέντρα νέων ή πρόσθετων αρμοδιοτήτων 
χωρίς την εξασφάλιση εκ των προτέρων της έγκρισης του ΤΔΔΠ.   

 Τα πιο πάνω προβλήματα αναμένεται, σύμφωνα με τους αρμόδιους εκπροσώπους, να απαμβλυνθούν 
με τη θεσμοθέτηση της όλης διαδικασίας και ειδικότερα της διαδικασίας καθορισμού των αρμοδιοτήτων των 
κέντρων και τροποποίησης των αρμοδιοτήτων αυτών.  Ως εκ τούτου, με τις προτεινόμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις σκοπείται η ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν στον τρόπο σύστασης των ΚΕΠ, στη διαδικασία 
καθορισμού και τροποποίησης των αρμοδιοτήτων τους, καθώς και στην αποστολή, οργάνωση, στελέχωση, 
εποπτεία, παρακολούθηση και συντονισμό της λειτουργίας τους. 

 Οι κύριες ρυθμίσεις που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο αφορούν στα εξής: 

1. Τον τρόπο σύστασης των κέντρων:  Κέντρο συνιστάται με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου που 
δημοσιεύεται στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

2. Τη διαδικασία καθορισμού και τροποποίησης των αρμοδιοτήτων των κέντρων:  Οι αρμοδιότητες 
καθορίζονται στο διάταγμα που αναφέρεται πιο πάνω και μπορεί να είναι όλες ή μερικές από τις 
καθοριζόμενες στον πίνακα που περιλαμβάνεται στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Τροποποίηση των 
αρμοδιοτήτων γίνεται με σχετική αναθεώρηση του πίνακα που περιλαμβάνεται στο νομοσχέδιο με 
διάταγμα που εκδίδει ο Υπουργός Οικονομικών μετά τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου υπουργού και 
του αρμόδιου οργάνου.  Σε περίπτωση διαφωνίας μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και του αρμόδιου 
υπουργού ή του αρμόδιου οργάνου, το θέμα παραπέμπεται στο Υπουργικό Συμβούλιο για τη λήψη 
τελικής απόφασης. 

3. Την αποστολή των κέντρων:  Παροχή διοικητικών πληροφοριών και διεκπεραίωση διοικητικών 
υποθέσεων των πολιτών από το στάδιο της υποβολής της αίτησης μέχρι την έκδοση της τελικής πράξης 
είτε αμέσως επί τόπου, όπου τούτο είναι δυνατό, είτε σε συνεργασία με το εκάστοτε αρμόδιο όργανο. 

4. Την οργάνωση, στελέχωση, εποπτεία και το συντονισμό της λειτουργίας των κέντρων:  Ανατίθενται στο 
διευθυντή του ΤΔΔΠ, ο οποίος τοποθετεί προϊστάμενο σε κάθε ΚΕΠ, που είναι μόνιμος δημόσιος 
υπάλληλος, μέλος του γενικού διοικητικού προσωπικού ή του γενικού γραμματειακού προσωπικού ή του 
ΤΔΔΠ.  Επίσης, στα κέντρα δύναται να απασχολείται μόνιμο, έκτακτο, καθορισμένης διάρκειας ή/και 
ωρομίσθιο προσωπικό, που προσλαμβάνεται σύμφωνα με την οικεία σε κάθε περίπτωση νομοθεσία.  
Το εν λόγω προσωπικό δύναται να τοποθετείται, μετακινείται, μετατίθεται ή αποσπάται, αναλόγως της 
περίπτωσης, από τα υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες προς οποιοδήποτε κέντρο, όπως προβλέπεται στην 
εκάστοτε σε ισχύ, κατά περίπτωση, οικεία νομοθεσία, αφού προηγηθεί συνεννόηση του διευθυντή του 
ΤΔΔΠ με τις αρμόδιες αρχές.   

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, για την 
ετοιμασία του πραγματοποιήθηκε σειρά διαβουλεύσεων υπό τη μορφή συσκέψεων ή/και αλληλογραφίας με όλα 
τα εμπλεκόμενα υπουργεία, στα οποία στάλθηκε προσχέδιο του νομοσχεδίου και υποβλήθηκαν συναφώς 
γραπτές απόψεις.  Σημειώνεται ότι το παρόν νομοσχέδιο δε συνεπάγεται οποιαδήποτε πρόσθετη δαπάνη. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του ΤΔΔΠ δήλωσε 
ότι πρόσφατη έρευνα, η οποία διεξήχθη από τη Στατιστική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, επέδειξε πολύ υψηλό 
βαθμό ικανοποίησης των πολιτών από τις προαναφερόμενες υπηρεσίες και τον τρόπο λειτουργίας των ΚΕΠ. 

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι, μετά τη λειτουργία των ΚΕΠ, το ΤΔΔΠ δέχτηκε πολλά αιτήματα από 
δήμους και κοινότητες για λειτουργία πρόσθετων κέντρων.  Συναφώς, προγραμματίζεται η λειτουργία και 
δεύτερου κέντρου στη Λεμεσό, επαρχία η οποία δέχεται τη μεγαλύτερη προσέλευση πολιτών. 

 Αναφορικά με τη δημιουργία πρόσθετων περιφερειακών κέντρων, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι, πριν 
προχωρήσει κάτι τέτοιο, πρέπει να προηγηθεί μελέτη για καθορισμό των αναγκών. 
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 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του ΤΔΔΠ ανέφερε ότι προγραμματίζεται και η δημιουργία τηλεφωνικού 
κέντρου, το οποίο θα χειρίζεται αποκλειστικά τηλεφωνήματα των πολιτών και θα λειτουργήσει με υφιστάμενο 
προσωπικό. 

 Επιπρόσθετα, προωθείται η διεύρυνση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και της διεκπεραίωσης 
εργασιών μέσω ηλεκτρονικών συστημάτων.  Για το σκοπό αυτό το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 
προγραμματίζει τη λειτουργία ενός κεντρικού συστήματος μέσω του οποίου θα παρέχεται η δυνατότητα 
ταχύτερης εξυπηρέτησης των πολιτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, εκφράζοντας την ευαρέσκειά της για την επιτυχία του θεσμού, καθώς και για τις πολύτιμες 
υπηρεσίες που έχουν προσφέρει τα ΚΕΠ μέχρι σήμερα, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σύσταση, μεταφορά και κατάργηση Κέντρου.  Άρθρο 3. 

 Οργάνωση, λειτουργία και εποπτεία Κέντρου.  Άρθρο 4. 

 Αποστολή Κέντρου.  Άρθρο 5. 

 Ευθύνη για τις ενέργειες του Κέντρου.  Άρθρο 6. 

 Πειθαρχικός έλεγχος επί των υπαλλήλων των Κέντρων.  Άρθρο 7. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 8. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2012» 
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Παρόντες: 
 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Σεπτεμβρίου, καθώς και στις 2 και 9 Οκτωβρίου 2012.  Στα 
πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Αστυνομίας Κύπρου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(ΚΟΣΑΠΜ), καθώς και του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τη σήμανση 
αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα, ώστε αφενός να ρυθμιστεί η εμπορία μεταχειρισμένων αντικειμένων από 
πολύτιμα μέταλλα και αφετέρου να ενισχυθεί η επιτήρηση της πιο πάνω δραστηριότητας τόσο από τον ίδιο τον 
ΚΟΣΑΠΜ όσο και από τις διωκτικές αρχές.  Επιπρόσθετα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο εισάγονται στο 
βασικό νόμο διατάξεις για τη δημιουργία μητρώου αγοραστών μεταχειρισμένων αντικειμένων και τη διαφήμιση 
συναφών δραστηριοτήτων και καθορίζονται σχετικά ποινικά αδικήματα. 

 Ειδικότερα, με το πιο πάνω νομοσχέδιο επιδιώκονται τα ακόλουθα: 

1. Η προστασία στο μέγιστο δυνατό βαθμό του καταναλωτή. 

2. Η συμβολή στην καταπολέμηση της κλεπταποδοχής. 

3. Η  συμβολή στη μείωση του κινήτρου διαρρήξεων για απόκτηση τέτοιων αντικειμένων. 

4. Η βελτίωση της επιτήρησης της αγοράς σε ό,τι αφορά την εμπορία αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα. 

5. Η ρύθμιση της εμπορίας μεταχειρισμένων αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα (αγορά/πώληση, 
διαφήμιση). 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων για την εξέταση του νομοσχεδίου κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Η ανάγκη τροποποίησης του βασικού νόμου προέκυψε έπειτα από εισήγηση της Αστυνομίας Κύπρου 
μέσα από συγκεκριμένες προτάσεις, ως ένα από τα μέτρα που λαμβάνει για καταπολέμηση των 
αυξανόμενων κρουσμάτων διαρρήξεων και κλοπών μεγάλων ποσοτήτων πολύτιμων μετάλλων και 
κοσμημάτων, καθώς και της κλεπταποδοχής τέτοιων αντικειμένων τόσο από φυσικά όσο και από νομικά 
πρόσωπα.  Σημειώνεται συναφώς ότι τα τελευταία χρόνια έχει παρατηρηθεί αύξηση αυτών των 
κρουσμάτων. 

2. Είναι κοινώς γνωστό ότι οι διαφημίσεις και οι πινακίδες με τίτλο  «Αγοράζονται και πωλούνται 
μεταχειρισμένα κοσμήματα» έχουν κατακλύσει την κυπριακή αγορά, γεγονός που διευκολύνει τη 
διακίνηση κλεμμένων αντικειμένων.  Ο ΚΟΣΑΠΜ επισημαίνει σχετικά ότι έχουν μειωθεί αισθητά οι 
έλεγχοι/αναλύσεις για σήμανση αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα, ενώ έχουν αυξηθεί με ραγδαίο 
ρυθμό οι έλεγχοι/αναλύσεις κραμάτων πολύτιμων μετάλλων που προκύπτουν από λιώσιμο 
μεταχειρισμένων αντικειμένων. 

3. Η Υπηρεσία Τεχνολογίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μελέτησε το θέμα 
διεξοδικά.  Στα πλαίσια αυτά είχε σειρά συναντήσεων με εκπροσώπους του Αρχηγού Αστυνομίας, του 
ΚΟΣΑΠΜ και του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου.  Αποφασίστηκε ομόφωνα η 
τροποποίηση του περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμου 
με την εισαγωγή κατάλληλων προνοιών, γεγονός που αναμένεται να συμβάλει σημαντικά στην 
καταπολέμηση της κλεπταποδοχής, στη μείωση των διαρρήξεων, καθώς και στη δημιουργία 
ελεγχόμενων συνθηκών στην εμπορία μεταχειρισμένων αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα και 
κραμάτων που προέκυψαν από λιώσιμο τέτοιων αντικειμένων. 

4. Πραγματοποιήθηκε άτυπη διαβούλευση, στην οποία παρευρέθηκαν εκπρόσωποι όλων των 
φορέων/οργανισμών που θεωρήθηκαν ότι έχουν άμεση σχέση ή επηρεάζονται άμεσα από το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο, δηλαδή του Αρχηγού της Αστυνομίας, του ΚΟΣΑΠΜ και του Συνδέσμου 
Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 
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5. Με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο αναμένεται ότι θα υπάρξει αύξηση των δημόσιων εσόδων, 
εφόσον θα καταβάλλονται τέλη από φυσικά ή νομικά πρόσωπα που θα υποβάλλουν αίτηση να 
εγγραφούν στα καινούρια μητρώα του ΚΟΣΑΠΜ. 

6. Σημειώνεται ότι, προτού ο τροποποιητικός νόμος τεθεί σε εφαρμογή, πρέπει να κοινοποιηθεί στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση, εφόσον επηρεάζει ή μπορεί να επηρεάσει την ελεύθερη διακίνηση 
αγαθών στην εσωτερική αγορά. 

7. Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε το υπό αναφορά τροποποιητικό νομοσχέδιο σε συνεδρία του, που 
πραγματοποίησε την Πέμπτη, 12 Ιουλίου 2012, και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού να το καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε νόμο. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι με το υπό εξέταση νομοσχέδιο θεσπίζεται τεχνικός κανόνας.  Συμπλήρωσε 
ότι, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί της Διαδικασίας Πληροφόρησης Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμου 
του 2003, κάθε δημόσια αρχή οφείλει να αναβάλει την έγκριση ενός σχεδίου τεχνικού κανόνα για τρεις μήνες 
από την ημερομηνία παραλαβής  από την Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων της σχετικής 
γνωστοποίησης.  Ως εκ τούτου, διατύπωσε την άποψη ότι, δεδομένου του γεγονότος ότι η πιο πάνω 
γνωστοποίηση δεν είχε γίνει μέχρι και την ημερομηνία διεξαγωγής της συνεδρίας, η ψήφιση του νομοσχεδίου 
από τη Βουλή πιθανό να δημιουργήσει προβλήματα. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε να δοθεί χρόνος, 
προκειμένου να μελετηθεί η άποψη της εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 
και να επανέλθει. 

 Στις 2 Οκτωβρίου 2012, στα πλαίσια νέας συνεδρίας της επιτροπής για την περαιτέρω εξέταση του εν 
λόγω νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσε τόσο 
προφορικά όσο και γραπτώς με σχετική επιστολή τα ακόλουθα: 

 «Το τροποποιητικό νομοσχέδιο δύναται να ψηφιστεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων δυνάμει του 
άρθρου 8(7)(α) του περί της Διαδικασίας Πληροφόρησης Ορισμένων Τεχνικών Κανόνων Νόμου του 2003 [Ν. 
72(Ι)/2003], εφόσον αιτιολογηθεί για λόγους έκτακτης ανάγκης που επιβάλλονται από σοβαρή και απρόβλεπτη 
κατάσταση συνδεόμενη με τη δημόσια τάξη. 

 Η επαρκής αιτιολόγηση του υπουργείου θεμελιώνεται στα δεδομένα ότι, ούτως ή άλλως το νομοσχέδιο 
προωθήθηκε άμεσα για σκοπούς πάταξης της τέλεσης ποινικών αδικημάτων, όπως η κλεπταποδοχή, που 
αυτή την περίοδο βρίσκονται σε έξαρση λόγω και της οικονομικής στενότητας που παρατηρείται, αλλά και για 
σκοπούς μείωσης των διαρρήξεων, καθώς και για γενικότερους σκοπούς άμεσης προστασίας των 
καταναλωτών.» 

 Σύμφωνα με την ίδια επιστολή, το τροποποιητικό νομοσχέδιο έχει κοινοποιηθεί σύμφωνα με τη 
Διαδικασία της Τεχνικής Πληροφόρησης, η οποία προβλέπει υποβολή οποιωνδήποτε παρατηρήσεων/σχολίων 
από τα κράτη μέλη σε τρεις μήνες από την ημερομηνία κοινοποίησης.  Για τον πιο πάνω λόγο γίνεται εισήγηση 
όπως η ημερομηνία έναρξης ισχύος του τροποποιητικού νόμου καθοριστεί η 2α Ιανουαρίου 2013. 

 Σημειώνεται ότι στις 3 Οκτωβρίου 2012 το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού απέστειλε 
προς την επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο, στο οποίο περιλαμβάνονται οι ακόλουθες αλλαγές σε σχέση με το 
κείμενο που είχε αρχικά κατατεθεί: 

1. Διορθωμένη αρίθμηση των άρθρων του νομοσχεδίου. 

2. Αλλαγή στη σύσταση της Ειδικής Τριμελούς Επιτροπής που εξετάζει τις αιτήσεις για εγγραφή στα 
μητρώα, η οποία στο αρχικό κείμενο αποτελείτο από έναν εκπρόσωπο του Συνδέσμου Χρυσοχόων και 
Αργυροχόων Κύπρου και δύο μέλη από τη δημόσια υπηρεσία, ενώ στο διαμορφωμένο κείμενο το ένα 
από τα δύο μέλη της δημόσιας υπηρεσίας αντικαθίσταται από εκπρόσωπο του Κυπριακού Εμπορικού 
και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, ως η εισήγηση του Συνδέσμου Χρυσοχόων και Αργυροχόων Κύπρου. 

3. Τροποποίηση της παραγράφου (β) του άρθρου 8 του νομοσχεδίου, ώστε στο νέο εδάφιο (4) που 
εισάγεται να αναφέρεται ότι οι πρόνοιες του νομοσχεδίου δε θα ισχύουν για έξι μήνες από την έναρξη 
ισχύος του νόμου, αντί από την ημερομηνία δημοσίευσής του, όπως προνοείτο στο αρχικό κείμενο. 

4. Προστίθεται στο νομοσχέδιο νέο άρθρο 10 στο οποίο θα αναφέρεται ότι η ημερομηνία έναρξης ισχύος 
του τροποποιητικού νόμου θα είναι η 2α Ιανουαρίου 2013. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του πιο πάνω αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 9Α και 9Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 16Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 31Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση αυτών των άρθρων; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από 
Πολύτιμα Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Γεωργίου 

 Ανδρέας Πιτσιλλίδης  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν την 21η Σεπτεμβρίου και στις 5 Οκτωβρίου 2012.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
τις διατάξεις της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 27ης Ιουνίου 1985, για την εκτίμηση των 
επιπτώσεων ορισμένων σχεδίων δημόσιων και ιδιωτικών έργων στο περιβάλλον, όπως αυτή τροποποιήθηκε 
από: 

1. την Οδηγία 2003/35/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 26ης Μαΐου 2003 σχετικά 
με τη συμμετοχή του κοινού στην κατάρτιση ορισμένων σχεδίων και προγραμμάτων που αφορούν το 



225 

 

περιβάλλον και με την τροποποίηση, όσον αφορά τη συμμετοχή του κοινού και την πρόσβαση στη 
δικαιοσύνη, των Οδηγιών 85/337/ΕΟΚ και 96/61/ΕΚ του Συμβουλίου και  

2. την Οδηγία 2009/31/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 
σχετικά με την αποθήκευση διοξιδίου του άνθρακα σε γεωλογικούς σχηματισμούς και για την 
τροποποίηση της Οδηγίας 85/337/ΕΟΚ του Συμβουλίου, των Οδηγιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου 2000/60/ΕΚ, 2001/80/ΕΚ, 2004/35/ΕΚ, 2006/12/ΕΚ και 2008/1/ΕΚ και του 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1013/2006. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιούνται οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας, ώστε 
να απαλειφθεί η υποχρέωση των νομικών προσώπων που έχουν ως κύριο σκοπό ίδρυσής τους την 
προώθηση της προστασίας του περιβάλλοντος να είναι εγγεγραμμένα στην Κύπρο για τουλάχιστον πέντε 
χρόνια, προκειμένου να μπορούν να προσφεύγουν στη δικαιοσύνη,  όταν επηρεάζονται τα συμφέροντά τους 
από αποφάσεις που λαμβάνονται από διοικητική αρχή. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην 
επιτροπή, με την προτεινόμενη τροποποίηση οποιοδήποτε νομικό πρόσωπο έχει ως κύριο σκοπό ίδρυσης την 
προώθηση της προστασίας του περιβάλλοντος και είναι εγγεγραμμένο σύμφωνα με τις διατάξεις του περί 
Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμου θα έχει το δικαίωμα πρόσβασης στη δικαιοσύνη για αναθεώρηση 
αποφάσεων που λαμβάνονται για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για εκτέλεση έργου, για παροχή έγκρισης για 
εκτέλεση δημόσιου έργου ή για χορήγηση περιβαλλοντικής έγκρισης στην περίπτωση έργων που δεν 
υπόκεινται στις διατάξεις του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, έστω και αν δεν είναι εγγεγραμμένο 
στην Κύπρο για περίοδο πέντε χρόνων.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η 
ανάγκη τροποποίησης της νομοθεσίας προέκυψε μετά τις επισημάνσεις και τη σχετική προειδοποιητική 
επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη μη ορθή μεταφορά των προνοιών της Οδηγίας 2003/35/ΕΚ.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν όπως το πιο 
πάνω δικαίωμα πρόσβασης στη δικαιοσύνη επεκταθεί, ώστε να μπορεί να ασκείται και από φυσικά πρόσωπα, 
καθώς και νομικά πρόσωπα που δεν έχουν ως σκοπό ίδρυσής τους την προώθηση του περιβάλλοντος.  

 Συναφώς, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας δήλωσε, σε σχέση με 
την πιο πάνω εισήγηση, ότι στο παρόν στάδιο είναι επιτακτική η άμεση προώθηση του προτεινόμενου νόμου 
ως έχει κατατεθεί στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, ώστε να υιοθετηθούν οι παρατηρήσεις της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και οποιαδήποτε εισήγηση για περαιτέρω τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας θα 
μπορούσε να εξεταστεί από το αρμόδιο υπουργείο και να προωθηθεί σε μεταγενέστερο στάδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιοσδήποτε που θα ήθελε να μιλήσει επί θέματος αρχής; 

 Δε βλέπω να υπάρχει κανένας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Αξιολόγησης, Διαχείρισης και Αντιμετώπισης των 
Κινδύνων Πλημμύρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012», δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Πρόκειται περί προτάσεως νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» 

Παρόντες: 
 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αντρέας Φακοντής Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον πρόεδρό της κ. Αντώνη Αντωνίου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτή κ. Αντρέα Φακοντή εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 15 Μαρτίου, 28 Ιουνίου και 27 Σεπτεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών Οδηγών Κύπρου (ΣΙΣΟΚ), του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επαγγελματιών Σχολών Οδηγών (ΠΑΣΕΣΟ) και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών Εκπαιδευτών 
Οδηγών (ΠΟΙΕΟ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις 
Οδηγών) Νόμου αναφορικά με τις προϋποθέσεις έκδοσης άδειας λειτουργίας σχολής οδηγών και άδειας 
εκπαιδευτή οδηγών. 

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, με την τελευταία προτείνεται η κατάργηση της 
απαιτούμενης από τη βασική νομοθεσία τριετούς πείρας του αιτητή για έκδοση άδειας λειτουργίας σχολής 
οδηγών και η μείωση της απαιτούμενης ηλικίας αυτού από το εικοστό τέταρτο έτος στο εικοστό πρώτο.  
Αναφορικά με τις προϋποθέσεις έκδοσης άδειας εκπαιδευτή οδηγών, προτείνεται η μείωση της απαιτούμενης 
ηλικίας του εκπαιδευτή από το εικοστό τέταρτο στο εικοστό πρώτο έτος, η διαγραφή της απαίτησης να ασκεί ως 
κύριο επάγγελμα την εκπαίδευση οδηγών και η μείωση του αριθμού των απαιτούμενων ετών κατοχής άδειας 
οδηγού από πέντε έτη σε δύο.  Επιπρόσθετα, με τον προτεινόμενο νόμο καθορίζονται τα πιστοποιητικά καλού 
και ηθικού χαρακτήρα, φυσικής ικανότητας και επιτυχίας στην εξέταση εκπαιδευτή οδηγών, καθώς και οι 
προϋποθέσεις έκδοσης αυτών, τα οποία οφείλει να υποβάλει στην Αρχή Αδειών το πρόσωπο που επιθυμεί να 
του χορηγηθεί άδεια εκπαιδευτή οδηγών.  Η διαφοροποίηση που προτείνεται στα πιστοποιητικά αυτά σε σχέση 
με τα διαλαμβανόμενα στους σχετικούς κανονισμούς αφορά το ιατρικό πιστοποιητικό φυσικής ικανότητας, το 
οποίο προτείνεται να εκδίδεται από ιατρό εγγεγραμμένο στον Παγκύπριο Ιατρικό Σύλλογο στην ειδικότητα της 
γενικής ιατρικής ή της παθολογίας και όχι μόνο από κυβερνητικό ιατρικό λειτουργό, όπως ισχύει σήμερα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της υπό αναφορά πρότασης νόμου από την επιτροπή, η τελευταία, μετά από 
πληροφόρηση που έτυχε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, αποφάσισε όπως στο παρόν στάδιο προωθήσει 
για ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος μόνο την πρόνοια που αφορά την έκδοση ιατρικού πιστοποιητικού 
φυσικής ικανότητας, καθότι αναμένεται σύντομα να κατατεθεί στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο το οποίο θα 
ρυθμίζει όλες τις πιο πάνω προτάσεις, καθώς και άλλες εναρμονιστικές πρόνοιες που υπαγορεύονται από τη 
σχετική Οδηγία των υπηρεσιών στην εσωτερική αγορά (Οδηγία 2006/123/ΕΚ).  Η επιτροπή έκρινε ότι η ψήφιση 
της προτεινόμενης διάταξης που αφορά το ιατρικό πιστοποιητικό φυσικής ικανότητας είναι επείγουσα, καθότι 
μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους πρέπει να εκδοθούν τα εν λόγω πιστοποιητικά, σε αντίθεση με τις 
υπόλοιπες διατάξεις που περιλαμβάνονται στην πρόταση νόμου, οι οποίες μπορεί να συζητηθούν σε 
μεταγενέστερο στάδιο στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου που εν τω μεταξύ θα κατατεθεί στη Βουλή 
και να τύχουν εκτενέστερης μελέτης λόγω της ευρύτητας του περιεχομένου του. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των διατάξεων της πρότασης 
νόμου που η επιτροπή αποφάσισε να προωθήσει σε αρχικό στάδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση σε 
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νόμο μόνο του μέρους εκείνου της πρότασης νόμου που αφορά την έκδοση του ιατρικού πιστοποιητικού 
φυσικής ικανότητας και να απορρίψει τις υπόλοιπες διατάξεις της πρότασης για τους λόγους που αναφέρθηκαν 
πιο πάνω, αφού προηγουμένως διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οιαδήποτε ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για τους κανονισμούς «Οι 
περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 

Κανονισμοί του 2012» 
Παρόντες:  
 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννης 

 Αντρέας Φακοντής  Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Γεώργιος Τάσου  Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Σεπτεμβρίου και στις 4 Οκτωβρίου 2012.  Στο στάδιο της 
εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Ευρωαγροτικός”.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, η αγροτική 
οργάνωση “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 6 και 14 του περί 
Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Εκτελεστική 
Οδηγία 2012/8/ΕΕ της Επιτροπής της 2ας Μαρτίου 2012, που τροποποιεί την Οδηγία 2003/90/ΕΚ για τη 
θέσπιση μέτρων για την εφαρμογή του άρθρου 7 της Οδηγίας 2002/53/ΕΚ του Συμβουλίου, όσον αφορά τα 
ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση, καθώς και τις ελάχιστες προϋποθέσεις 
για την εξέταση ορισμένων ποικιλιών ειδών γεωργικών φυτών. 

 Πιο συγκεκριμένα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση ορισμένων 
παραρτημάτων αυτών, ώστε να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο που διέπει τον τομέα των σπόρων προς σπορά 
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με το αντίστοιχο κοινοτικό, αναφορικά με τον καθορισμό των ελάχιστων χαρακτηριστικών και προϋποθέσεων 
που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση ορισμένων ποικιλιών γεωργικών φυτών.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα εν λόγω ελάχιστα χαρακτηριστικά 
καθορίζονται με βάση τα πρωτόκολλα του Κοινοτικού Γραφείου Φυτικών Ποικιλιών και οι ελάχιστες 
προϋποθέσεις που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση ορισμένων ποικιλιών γεωργικών φυτών 
καθορίζονται με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του Διεθνούς Οργανισμού Προστασίας των Φυτικών 
Ποικιλιών. 

 Περαιτέρω, στα ίδια πιο πάνω στοιχεία αναφέρεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί έπρεπε να είχαν 
μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2012.  Ωστόσο, αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την 
εκτελεστική εξουσία στις 24 Σεπτεμβρίου 2012. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή, όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με 
τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στους κανονισμούς. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών, 
όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 
απολογισμού για το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 

απολογισμού για το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας 

Παρόντες: 
 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Σωτήρης Σαμψών Γεώργιος Προκοπίου 

 Χάρης Γεωργιάδης Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Δαμιανού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 25 
Σεπτεμβρίου 2012. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής τίθεται προς έγκριση ο τελικός απολογισμός για το έτος 2011, 
όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο Γενικός Λογιστής της 
Δημοκρατίας ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος διευθύνει και επιβλέπει κάθε λογιστική εργασία η οποία είναι σχετική με 
τα χρηματικά διαθέσιμα και το λοιπό ενεργητικό της Δημοκρατίας και επίσης αποδέχεται και διενεργεί κάθε 
πληρωμή χρημάτων που αφορά την Κυπριακή Δημοκρατία.  Επίσης, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του 
συντάγματος, η δημοσιονομική έκθεση, που αποτελεί τον τελικό απολογισμό εκάστου οικονομικού έτους, 
κατατίθεται εντός τριών μηνών από τη λήξη του έτους αυτού στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.   

 Η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας, η οποία παρευρέθηκε στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής, 
ανέφερε μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011, η οποία 
κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων σύμφωνα με τα χρονικά πλαίσια που καθορίζει το 
Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, αφορά τον τελικό απολογισμό των οικονομικών συναλλαγών του 
δημόσιου τομέα για το 2011 και ετοιμάστηκε στη βάση των εισπράξεων και πληρωμών, δηλαδή περιλαμβάνει 
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όλα τα ποσά τα οποία εισπράχθηκαν και πληρώθηκαν κατά το υπό εξέταση έτος.  Περαιτέρω, σύμφωνα και με 
τη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τη δημοσιονομική έκθεση για το 2011, αυτή αποτελείται από το 
μέρος Α´, που αφορά τις οικονομικές καταστάσεις που καλύπτουν τα υπουργεία και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες 
του κράτους, και από το μέρος Β´, που αφορά την υλοποίηση του προϋπολογισμού και επίσης καλύπτει τα 
υπουργεία και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες του κράτους.  Ειδικότερα, σε αυτήν περιλαμβάνονται ο λογαριασμός 
εισπράξεων και πληρωμών, η κατάσταση ενεργητικού και παθητικού, οι σημειώσεις στις οικονομικές 
καταστάσεις, καθώς και οι πίνακες που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού. 

 Σύμφωνα με την εν λόγω δημοσιονομική έκθεση, καθώς και με τα συμπληρωματικά στοιχεία που τη 
συνοδεύουν, προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Από τις οικονομικές πράξεις που έγιναν κατά τη διάρκεια του 2011 προέκυψε ταμειακό έλλειμμα στον 
προϋπολογισμό συνολικού ύψους €682 εκατομ., σε σύγκριση με έλλειμμα συνολικού ύψους €1.911,5 
εκατομ. το 2010, ενώ είχε προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €2.379,1 εκατομ.  Συνεπώς, το ταμειακό 
έλλειμμα είχε ως αποτέλεσμα τη μείωση των αποθεματικών σε ποσό ύψους €18.821 εκατομ. την 31η 
Δεκεμβρίου 2011, σε σύγκριση με το ποσό ύψους €17.316 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2010.  Τα 
αποθεματικά επηρεάστηκαν επίσης από την κίνηση σε επενδυτικές και χρηματοδοτικές δραστηριότητες. 

Η αύξηση του ταμειακού ελλείμματος του προϋπολογισμού του 2011 πριν από τις χρηματοδοτικές 
δραστηριότητες, σε σύγκριση με το έλλειμμα για το έτος 2010, οφείλεται κυρίως στους πιο κάτω λόγους: 

α. Τη μείωση των ενοικίων, δικαιωμάτων και άλλων προσόδων σε €95 εκατομ. το 2011, σε 
σύγκριση με το ποσό των €178,2 εκατομ. το 2010. 

β. Την αύξηση των κοινωνικών παροχών σε €1.233,2 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό των 
€1.192 εκατομ. το 2010. 

γ. Την αύξηση των δαπανών για την εξυπηρέτηση δημόσιου χρέους σε €539,3 εκατομ. το 2011, σε 
σύγκριση με το ποσό των €459 εκατομ. το 2010. 

δ. Την αύξηση των δαπανών προσωπικού σε €2.625,9 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό 
των €2.500,4 εκατομ. το 2010. 

2. Τα κρατικά έσοδα ανήλθαν σε ποσό ύψους €7.326,7 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό ύψους 
€5.806,7 εκατομ. το 2010, δηλαδή αυξήθηκαν κατά 26%, ενώ τα προϋπολογισθέντα ανήλθαν στο ποσό 
των €6.609,2 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό των €6.877,7 εκατομ. το 2010, σημειώθηκε 
δηλαδή ποσοστό υλοποίησης των εσόδων 111% το 2011, σε σύγκριση με το ποσοστό ύψους 84% το 
2010.  Ειδικότερα, τα έσοδα/εισπράξεις του έτους 2011 προέρχονταν κυρίως από έμμεσους φόρους 
κατά 38%, σε σύγκριση με το ποσοστό ύψους 47% το 2010, και άμεσους φόρους κατά 28%, σε 
σύγκριση με το ποσοστό ύψους 33% το 2010. 

3. Οι κρατικές δαπάνες, οι οποίες περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου Ταμείου, τις τακτικές και τις 
αναπτυξιακές δαπάνες, ανήλθαν σε ποσό ύψους €8.008,7 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό 
ύψους €7.718,2 εκατομ. το 2010, μειώθηκαν δηλαδή κατά 3,7%, ενώ οι προϋπολογισθείσες δαπάνες 
ανήλθαν σε €8.988,3 εκατομ. το 2011, σε σύγκριση με το ποσό των €8.830,2 εκατομ. το 2010,  
σημειώθηκε δηλαδή ποσοστό υλοποίησης των δαπανών 89% το 2011, σε σύγκριση με το ποσοστό 
ύψους 87% το 2010.  Ειδικότερα, οι δαπάνες/πληρωμές του έτους 2011 προέρχονταν κυρίως από 
δαπάνες προσωπικού κατά 33%, σε σύγκριση με το ποσοστό ύψους 32% το 2010, από μεταβιβάσεις 
κατά 30%, όπως και το 2010, από λειτουργικές δαπάνες κατά 13%, όπως και το 2010, από 
αποπληρωμές δανείων κατά 8%, όπως και το 2010, και από κεφαλαιουχικές δαπάνες κατά 7%, όπως 
και το 2010. 

4. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2011 προνοούσε δαπάνες συνολικού ύψους €8.833,3 εκατομ.  Κατά τη 
διάρκεια του έτους εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους €155 εκατομ., που προήλθαν από 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς ύψους €82,4 εκατομ., και πρόσθετες πιστώσεις από το Πάγιο 
Ταμείο της Δημοκρατίας ύψους €72,6 εκατομ., οι οποίες δεν απαιτούν κατάθεση συμπληρωματικών 
προϋπολογισμών.  Κατά συνέπεια, οι συνολικά εγκριθείσες δαπάνες ανήλθαν για το 2011 στο ποσό των 
€8.988,3 εκατομ.  

5. Το συνολικό ύψος του δανεισμού την 31η Δεκεμβρίου 2011 ανήλθε στο ποσό των €11.342,1 εκατομ., σε 
σύγκριση με το ποσό των €10.199,2 εκατομ. στο τέλος του 2010, σημειώνοντας αύξηση κατά 12%, από 
το οποίο το ποσό των €6.337,9 εκατομ. αφορά δάνεια εξωτερικού και το ποσό των €22,5 εκατομ. δάνεια 
σε ξένα νομίσματα. 

6. Τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση από €1.547,7 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2010 σε 
€1.577,3 εκατομ. στο τέλος του 2011 ή, σε ποσοστό, αύξηση κατά 2% και αφορούσαν κυρίως ποσό 
€971,6 εκατομ. στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, σε σύγκριση με το ποσό των €1.027,7 εκατομ. το 
2010, ποσό €282,8 εκατομ. στο Τμήμα Τελωνείων, σε σύγκριση με το ποσό των €228,7 εκατομ. το 
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2010, και ποσό €167,9 εκατομ. στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, σε σύγκριση με το ποσό των €125,9 
εκατομ. το 2010. 

7. Το συνολικό ύψος των γραμματίων δημοσίου την 31η Δεκεμβρίου 2011 ανήλθε στο ποσό των €1.578,4 
εκατομ., σε σύγκριση με το ποσό των €644,3 εκατομ. στο τέλος του 2010, σημειώνοντας αύξηση κατά 
145%, από το οποίο τα €743,4 εκατομ. είναι γραμμάτια δημοσίου εξωτερικού σε ευρώ, σε σύγκριση με 
τα €242,7 εκατομ. το 2010, και τα €834,9 εκατομ. γραμμάτια δημοσίου εσωτερικού, σε σύγκριση με τα 
€401,5 εκατομ. το 2010. 

 Επιπρόσθετα και με αφορμή τον περαιτέρω εκσυγχρονισμό του δημόσιου τομέα σε σχέση με την 
οικονομική διαχείριση, το δημοσιονομικό έλεγχο και τη λογιστική πρακτική, η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας 
ανέφερε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας έχει προχωρήσει στην ετοιμασία προσχεδίου πρότασης προς το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την οποία εισηγείται την εφαρμογή σε μεσοπρόθεσμο χρονικό ορίζοντα τριών 
ετών της υιοθέτησης της βάσης των δεδουλευμένων ως βάσης ετοιμασίας των οικονομικών 
καταστάσεων της Δημοκρατίας σύμφωνα με τα διεθνή λογιστικά πρότυπα του δημόσιου τομέα, η οποία 
θεωρείται πιο αντιπροσωπευτική σε σύγκριση με την υπάρχουσα βάση των εισπράξεων και των 
πληρωμών, έτσι ώστε να περιλαμβάνονται σε όλες αυτές τις υποχρεώσεις, δηλαδή στις εισπράξεις και 
τις πληρωμές του κράτους και ειδικότερα σε αυτές που αφορούν μεταξύ άλλων τις εγγυήσεις δανείων, τα 
καθυστερημένα έσοδα, το δημόσιο χρέος, το ύψος του συνταξιοδοτικού ελλείμματος του δημοσίου, 
καθώς επίσης και όλα τα περιουσιακά στοιχεία του κράτους. 

2. Το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας κατά τους μήνες Μάρτιο μέχρι Μάιο του 2012 διενήργησε μελέτη, 
με σκοπό την ανάλυση των καθυστερημένων εσόδων και τον προσδιορισμό αυτών που δεν είναι 
πρακτικά εισπράξιμα, με τη βοήθεια των ελεγχόντων λειτουργών και του λογιστικού προσωπικού που 
υπηρετεί στα υπουργεία, τμήματα και υπηρεσίες.  Η μελέτη αυτή κατέδειξε ότι από το σύνολο των 
καθυστερημένων εσόδων κατά την 31η Δεκεμβρίου 2011 ύψους €1.578 εκατομ. τουλάχιστον τα €649 
εκατομ. δεν είναι πρακτικά εισπράξιμα.  Οι κυριότερες κατηγορίες των επισφαλών καθυστερημένων 
εσόδων σύμφωνα με την εν λόγω μελέτη είναι μεταξύ άλλων οι ακόλουθες: 

α. Οφειλές από νομικά πρόσωπα υπό διαχείριση ή εκκαθάριση ή διάλυση ύψους €200,4 εκατομ. 

β. Οφειλές από νομικά και φυσικά πρόσωπα που δεν κατέχουν ακίνητη περιουσία και είναι 
ανενεργά, εκτός όσων έχουν πτωχεύσει, ύψους €214,8 εκατομ. 

γ. Οφειλές από οργανισμούς δημόσιου δικαίου και αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης για τα οποία 
εκκρεμεί η λήψη πολιτικής απόφασης ύψους €70,6 εκατομ. 

δ. Οφειλές από φυσικά πρόσωπα που δεν μπορούν να εντοπιστούν ύψους €6,8 εκατομ.  

 Συνεπώς, πρόσθεσε, τα συμπεράσματα της εν λόγω μελέτης, καθώς και συγκεκριμένες εισηγήσεις 
υποβλήθηκαν στον Υπουργό Οικονομικών.  Μεταξύ των εισηγήσεων αυτών, ανέφερε, περιλαμβάνεται και η 
δημοσίευση των ονομάτων οφειλετών, καθώς και ο συμψηφισμός καθυστερημένων εσόδων με πληρωμές που 
διενεργεί το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας.  Τέλος, η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας εισηγήθηκε τον 
καθορισμό γενικής πολιτικής για υιοθέτηση μέτρων και διαδικασιών είσπραξης των καθυστερημένων εσόδων 
από το κράτος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, για εκπλήρωση της 
συνταγματικής υποχρέωσής της που πηγάζει από το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση της απόφασης για τον τελικό 
απολογισμό, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011.  

 Με την ευκαιρία αυτή και στη βάση της διενεργηθείσας μελέτης από το Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας αναφορικά με την ανάλυση των καθυστερημένων εσόδων, καθώς επίσης και την αξιολόγηση της 
εισπραξιμότητάς τους, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία όπως προβεί άμεσα στις δέουσες ενέργειες 
και στην έγκαιρη λήψη  μέτρων για είσπραξη των καθυστερημένων εσόδων, όπως αυτά καταγράφονται στις 
γενικές διαπιστώσεις και εισηγήσεις της Γενικής Λογίστριας της Δημοκρατίας, μέτρα τα οποία η επιτροπή 
υιοθετεί πλήρως.  

 Τέλος, η επιτροπή καλεί επίσης την κυβέρνηση όπως για την έγκαιρη εφαρμογή στην πράξη των υπό 
αναφορά μέτρων και εισηγήσεων προβεί στην ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλή των απαραίτητων 
νομοσχεδίων, όπως αυτά προτείνονται στην εν λόγω μελέτη από τη Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Δεν υπάρχουν. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, προνοείται ότι 
εντός τριών μηνών από της λήξεως του οικονομικού έτους κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
έγκριση ο τελικός απολογισμός. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση που αποτελεί τον τελικό απολογισμό για το έτος 2011 κατατέθηκε 
εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011 αντικατοπτρίζει τα πραγματικά έσοδα και τις 
πραγματικές δαπάνες που αναφέρονται στο λογαριασμό εισπράξεων και πληρωμών που διενεργήθηκαν κατά 
τη διάρκεια του οικονομικού έτους 2011. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011 παρουσιάζει τις πραγματικές οικονομικές 
καταστάσεις και τις καταστάσεις που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού για το 2011. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο υπό 
αναφορά τελικός απολογισμός πρέπει να υποβληθεί για έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της αυτή εγκρίνει τον 
τελικό απολογισμό για το έτος 2011, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

 Μη υπαρχούσης οιασδήποτε ενστάσεως, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.091-2012). 

Ειρήνη Χαραλαμπίδου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις  

Νομικών  

2. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.092-2012). 

Σωτήρη Σαμψών  
και  
Κυριάκο Χατζηγιάννη,  
βουλευτές εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Νομικών  

3. Ο περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.093-2012). 

Γεώργιο Γεωργίου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

4. Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.094-2012). 

Σοφοκλή Φυττή,  
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας,  
και  
Νικόλα Παπαδόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Ο περί Παροχής Επιδόματος Τέκνου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.095-2012). 

Σταύρο Ευαγόρου  
και  
Αντρέα Φακοντή  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 
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ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, 
Άγγελο Βότση  
και  
Αθηνά Κυριακίδου  
εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος  
και  
Ρούλα Μαυρονικόλα  
εκ μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.155, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόσοι κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων δεν είναι γεωργοί, πόση έκταση κατέχουν και τι επάγγελμα 
ασκούν σήμερα; 

2. Πόση έκταση γης κατέχουν άτομα 80 χρονών και άνω, άτομα 70-80 χρονών, άτομα 60-70 χρονών, 
άτομα 50-60 χρονών, άτομα 40-50 χρονών, άτομα 30-40 χρονών και άτομα 20-30 χρονών, αντίστοιχα, 
και πώς αξιοποιείται η συγκεκριμένη έκταση γης από τα εν λόγω άτομα; 

3. Πόσοι έχουν αποβιώσει αλλά ο τουρκοκυπριακός κλήρος συνεχίζει να είναι στην κατοχή τους; 

4. Πόσοι κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων δεν είναι κάτοικοι της περιοχής όπου βρίσκεται ο κλήρος τους; 

5. Πόση έκταση τουρκοκυπριακής γης έχει δοθεί σε μη πρόσφυγες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.156, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα 
ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πόση έκταση τουρκοκυπριακής γης δηλώνεται για σκοπούς επιδότησης ανά καλλιέργεια ανά επαρχία 
ξεχωριστά; 

2. Πόσοι καλλιεργητές είναι πρόσφυγες κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων; 

3. Πόση είναι η επιλέξιμη καλλιεργήσιμη γεωργική γη Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων στα 
κατεχόμενα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.157, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οίκος δημοπρασίας διαθέτει προς πώληση διά πλειστηριασμού τη συλλογή της 
οικογένειας Θεμιστοκλή Δέρβη (έργα τέχνης, έπιπλα εποχής, κοσμήματα κ.ά.). 

 Παρακαλώ όπως ο αρμόδιος υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν οι κληρονόμοι της 
περιουσίας του ιστορικού δημάρχου της Λευκωσίας έχουν έρθει σε επαφή με οποιαδήποτε κυβερνητική 
υπηρεσία, για να διευθετηθεί η παραχώρηση/πώληση κάποιων από αυτά τα αντικείμενα στην κυπριακή 
κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.158, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

Σημείωση: Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτική. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.159, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται η κυβέρνηση να συστήσει μια επιτροπή “αλήθειας” για την τύχη των αγνοουμένων, η οποία σκοπό 
θα έχει τη διακρίβωση της αλήθειας γύρω από το θάνατο του κάθε αγνοουμένου, ανεξαρτήτως ποινικών 
συνεπειών, ως επίσης και κατά πόσο αυτή η ευθύνη θα μπορούσε να ανατεθεί ως επέκταση του ρόλου της 
Διερευνητικής Επιτροπής Αγνοουμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.160, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στις περιπτώσεις θανάτων εγκλωβισμένων μας οι περιουσίες τους δε μεταφέρονται στους απογόνους 
τους, αλλά η Τουρκία και η υποτελής διοίκηση στα κατεχόμενα κατάσχει την περιουσία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι μέτρα λαμβάνει 
το κράτος, προκειμένου να καταδικαστεί η Τουρκία στις περιπτώσεις που αυτή αφαιρεί τη δυνατότητα 
κληρονομικής διαδοχής των περιουσιών εγκλωβισμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.161, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Σε απαντητική επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.010.01.1012, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, 
αναφορικά με τα λατομεία Ξυλοφάγου ο υπουργός αναφέρει ότι γίνονται “εργασίες επαναφοράς, σύμφωνα με 
τη Διαχειριστική Μελέτη”, καθώς και ότι έχουν υποβληθεί για τις παράνομες εγκαταστάσεις και οικοδομές “οι 
απαραίτητες αιτήσεις στις αρμόδιες αρχές”. 

 Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες επαναφοράς και αποκατάστασης του χώρου; 

2. Τι μέρος της διαχειριστικής μελέτης έχει γίνει και τι περιλαμβάνει αυτή; (Να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ενημέρωση του σώματος.) 

3. Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της αποκατάστασης; 

4. Τι ποσό έχει δαπανηθεί μέχρι σήμερα; 

5. Ποιοι είναι οι αριθμοί φακέλου των αιτήσεων που υποβλήθηκαν στις αρμόδιες αρχές και ποιοι οι αριθμοί 
των αδειών οικοδομής που έχουν εξασφαλιστεί; 

6. Για ποιους λόγους στην εικοσαετία λειτουργίας των λατομείων δεν πάρθηκαν οποιαδήποτε δικαστικά 
μέτρα για τις παράνομες οικοδομές και εγκαταστάσεις, όπως συμβαίνει σε όλες τις άλλες περιπτώσεις 
παρανομούντων πολιτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.162, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός των αλλοδαπών εργατών που εργοδοτούνται στην αγροτική οικονομία; 

2. Από ποιες χώρες προέρχονται οι εργάτες αυτοί; (Να δοθεί αναλυτικός κατάλογος ανά χώρα.) 

3. Ποιος είναι ο αριθμός των απασχολούμενων αλλοδαπών εργατών στην κτηνοτροφία και ποιος στη 
γεωργία; 

4. Ποιος είναι ο αριθμός των εποχιακών εργατών και ποιος των χρόνιων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.163, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία 
που ακολουθείται από την αστυνομία σε σχέση με τη σύλληψη γυναικών, όταν πραγματοποιούνται 
επιχειρήσεις σε χώρους όπου εκπορνεύονται γυναίκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.164, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η εφαρμογή και η προώθηση της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2010/32/ΕΚ, η οποία αφορά στην πρόληψη 
των τραυματισμών που προκαλούνται από αιχμηρά αντικείμενα στο νοσοκομειακό και υγειονομικό τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.165, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν σκοπεύει να 
επαναφέρει το ποσό των €50.000 που δινόταν κάθε χρόνο από την κυβέρνηση για στειρώσεις γατών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.166, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να 
καταθέσει νομοσχέδιο που να αφορά τον έλεγχο του πληθυσμού των γατών, τις στειρώσεις και γενικότερα την 
ευημερία των γατών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.167, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα 
αρχίσουν τα έργα συντήρησης και ανακαίνισης της πολυκατοικίας που βρίσκεται στην οδό Πανδώρας 3, στον 
προσφυγικό συνοικισμό Στρόβολος II. 

 Παρακαλείται επίσης όπως ενημερώσει το σώμα κατά πόσο έχουν γίνει σχεδιασμοί για στέγαση των 
ενοίκων της πολυκατοικίας κατά τη διάρκεια της εκτέλεσης των έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.168, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με την έντονη ανησυχία και τους προβληματισμούς του συνδέσμου γονέων και κηδεμόνων 
του Δημοτικού Σχολείου Χρυσελεούσας Στροβόλου για το θέμα της προβληματικής στέγης της αίθουσας 
εκδηλώσεων του σχολείου. Το θέμα αφορά την ασφάλεια των μαθητών τόσο του δημοτικού όσο και του 
νηπιαγωγείου και καλείται ο αρμόδιος υπουργός να λάβει μέτρα το συντομότερο. 

 Επισυνάπτονται φωτογραφίες, σχετική αλληλογραφία και επιστολή από το σύνδεσμο γονέων και 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα για όλα τα ερωτήματα που καταγράφονται από το 
συγκεκριμένο σύνδεσμο γονέων.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.169, ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Nίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
θα προβεί σχετικά με την έντονη ανησυχία και τους προβληματισμούς ομάδας γονέων όσον αφορά την 
ασφάλεια των μαθητών τμήματος που στεγάζεται σε λυόμενη αίθουσα του Γ΄ Δημοτικού Σχολείου Λατσιών. 

 Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο έγιναν επιστημονικές έρευνες από το 
υπουργείο για τη συγκεκριμένη αίθουσα, δηλαδή αν διατρέχει κίνδυνο η υγεία των μαθητών. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τους γονείς των μαθητών και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός 
να απαντήσει σε όλα τα ερωτήματα, καθώς και στο πότε χρονικά θα αποσυρθεί η λυόμενη αίθουσα από το Γ΄ 
Δημοτικό Σχολείο Λατσιών.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.170, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πρόβλημα 
που προέκυψε αναφορικά με τους κατόχους πτυχίων ΤΕΙ Ελλάδος, αφού η απόφαση της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) για μη αναγνώριση των τίτλων σπουδών των ΤΕΙ ως αντίστοιχων προς τους 
τίτλους σπουδών του Πανεπιστημίου Κύπρου και του ΤΕΠΑΚ αποκλείει τους αποφοίτους των ΤΕΙ από τη 
συμπερίληψή τους στον κατάλογο διοριστέων καθηγητών. 

 Υπογραμμίζεται επίσης πως, ενώ τα πτυχία των ΤΕΙ αναγνωρίζονται ως ισότιμοι πανεπιστημιακοί τίτλοι, 
δεν αναγνωρίζονται ως αντίστοιχοι, γεγονός που προκαλεί σοβαρές αντιδράσεις από τους κατόχους πτυχίων 
ΤΕΙ, οι οποίοι υποστηρίζουν ότι η απαίτηση της ΕΕΥ για αντιστοιχία των τίτλων σπουδών είναι ανεπίτρεπτη 
στο πλαίσιο του κοινού για όλους σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του καθηγητή. 

 Επίσης σημειώνεται πως το ΚΥΣΑΤΣ έχει υπόψη του αυτή τη διάσταση του θέματος, αφού σε σχετική 
ανακοίνωσή του, κατά τη διαδικασία εκδίκασης της προσφυγής (υπόθεση αρ. 1408/2009) που κατέθεσαν 
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απόφοιτοι των ΤΕΙ εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας μέσω της ΕΕΥ, αναφέρει πως επαφίεται στην ΕΕΥ να 
αποφανθεί αν απαιτείται από το σχέδιο υπηρεσίας και αντιστοιχία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως παραθέσει γραπτώς τη θέση του υπουργείου του αναφορικά 
με το πιο πάνω ζήτημα.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.502, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.502, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή με αρ. φακ. 19.1.6.8/5 και ημερ. 30.5.2012, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ζητήσει από το Τμήμα Δημοσίων Έργων να προχωρήσει στις 
απαιτούμενες ενέργειες για την ετοιμασία της μελέτης των κατασκευαστικών σχεδίων, για το δρόμο που 
συνδέει την κοινότητα Κονιών με τη βιοτεχνική περιοχή. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει περιλάβει το εν λόγω έργο στις προτάσεις του για τον 
Προϋπολογισμό 2013, ώστε να καταστεί δυνατή η περαιτέρω προώθηση της υπ’ αναφορά μελέτης. 

(γ) Παρόλο ότι δεν έχει τεθεί αίτημα για την ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου για το δρόμο που συνδέει την 
Πάφο με τα Κονιά, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως θα το εντάξει στον προγραμματισμό εργασίας 
του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.554, ημερομηνίας 5 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.554, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 8.3.2012 και 
σας πληροφορώ ότι η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας έχει κατασκευάσει αντιπλημμυρικό έργο στο πίσω μέρος 
των κατοικιών με αρ. 31Α και 32Β του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Δεκέλειας, που εφάπτονται στην δασική γη, 
με αποτέλεσμα να μην παρουσιαστούν προβλήματα κατά το φετινό χειμώνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.585, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με τα ερωτήματα του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
σχετικά με την προσάραξη του υπό Σιέρρα Λεόνε πλοίου “EDRO III” στην περιοχή Θαλασσινών Σπηλιών της 
Πέγειας θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Μόλις έγινε γνωστή η προσάραξη του πλοίου το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών σε συνεργασία 
με το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας (Τμήμα) προέβη σε επί τόπου ενέργειες με σκοπό τον περιορισμό 
πιθανής ρύπανσης του περιβάλλοντος σε περίπτωση διαρροής ρυπογόνων υγρών ή στερεών από το 
πλοίο και μετέφερε σχετικό εξοπλισμό σε πλησίον περιοχή. 

2. Το Τμήμα ζήτησε στις 8 Δεκεμβρίου 2011 γραπτώς από τον πλοιοκτήτη (το πλοίο ανήκει σε Αλβανικά 
συμφέροντα) την άμεση απομάκρυνση όλων των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο, την στεγανοποίηση 
της γάστρας του, τον καθαρισμό όλων των διαμερισμάτων του πλοίου από τα ρυπογόνα υπολείμματα, 
την άμεση μετακίνηση του πλοίου από την περιοχή ως επίσης και τον διορισμό εκπροσώπου του 
πλοιοκτήτη στην Κύπρο. Λόγω μη ανταπόκρισης του πλοιοκτήτη το Τμήμα ζήτησε στις 12 Δεκεμβρίου 
2011 τα πιο πάνω επίσης από οργανισμό (το Russian Ρ & I Pool) που παρέχει ασφαλιστική κάλυψη 
έναντι τρίτων στο πλοίο καθώς και από την Zeller Associates Management Services Gmbh η οποία 
ενεργεί ως διαχειριστής του Russian Ρ & I Pool. 

3. Η Zeller Associates Management Services Gmbh υπέβαλε στις 15 Δεκεμβρίου 2011 τις πρώτες 
εισηγήσεις της αναφορικά με την απομάκρυνση των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο οι οποίες 
κρίθηκαν ελλιπείς. Ακολούθησε υποβολή νέων προτάσεων και μια σειρά διαπραγματεύσεων μεταξύ της 
Zeller Associates Management Services Gmbh με πιθανούς εργολήπτες στην Κύπρο η οποία ναυάγησε 
στις αρχές Ιανουαρίου 2012. 

4. Διαβλέποντας επερχόμενες δυσκολίες και λαμβάνοντας υπόψη την συνεχιζόμενη μη ανταπόκριση του 
πλοιοκτήτη και τις επικρατούσες και προβλεπόμενες καιρικές συνθήκες, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
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Έργων (μετά από εισήγηση του Τμήματος) υπέβαλε πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την 
οποία, μεταξύ άλλων προτάθηκαν ενδιάμεσες ενέργειες από την Κυβέρνηση και εναλλακτική 
προσέγγιση σε περίπτωση που δεν καταστεί δυνατή η εκτέλεση της εργασίας από την Zeller Associates 
Management Services Gmbh ή σε περίπτωση που υπό το φως των εξελίξεων κριθεί αναγκαία ή 
επιθυμητή η ανάληψη δράσης από την Δημοκρατία. 

5. Στις αρχές Φεβρουαρίου 2012 άρχισε νέος κύκλος συζητήσεων μεταξύ της Zeller Associates 
Management Services Gmbh και του εργολήπτη σχετικά με την ανάθεση της εργασίας για την 
απομάκρυνση των ρυπογόνων υλικών από το πλοίο. 

6. Από τον Μάρτιο του 2012 ο δικηγορικός οίκος Ανδρέας Γεωρκάτζης Λτδ πληροφόρησε το Τμήμα ότι έχει 
διοριστεί εκπρόσωπος του πλοιοκτήτη. 

7. Η μεταφορά όλων των υλικών εκτός του πλοίου έγινε υπό την εποπτεία λειτουργού του Τμήματος 
Τελωνείων και του Τμήματος Περιβάλλοντος, και αυτά είτε μεταφέρθηκαν σε τελωνειακές αποθήκες ή σε 
εγκεκριμένες εγκαταστάσεις για επεξεργασία ρυπογόνων υλικών (όλες οι πιο πάνω ενέργειες άρχισαν 
στις 15 Μαρτίου 2012, και ολοκληρώθηκαν με επιτυχία τον Απρίλιο του 2012). 

8. Σημειώνεται ότι δεν έχουν επιβληθεί κυρώσεις, αφενός μεν γιατί δεν έχει προκληθεί ή δεν έχει 
τεκμηριωθεί ότι έχει προκληθεί ρύπανση (με εξαίρεση περιστατικό περιορισμένης διαφυγής ποσοτήτων 
πετρελαιοειδών καταλοίπων, που συνέβη κατά την διάρκεια των εργασιών απομάκρυνσης των 
ρυπαντών από το πλοίο, το οποίο έχει αντιμετωπιστεί άμεσα, χωρίς επιπτώσεις στο περιβάλλον της 
περιοχής) και αφετέρου επειδή η προσάραξη του πλοίου ήταν αναπόφευκτη λόγω της μηχανικής βλάβης 
που υπέστη σε μια από τις δυο κύριες προωθητικές μηχανές, των δυσμενών καιρικών συνθηκών που 
επικρατούσαν στην περιοχή και της συνεπαγόμενης περιορισμένης δυνατότητας πηδαλιουχίας. Επίσης 
δεν έχουν επιβληθεί οποιεσδήποτε κυρώσεις αφού δεν έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε εσκεμμένη 
ενέργεια από τον πλοίαρχο ή το πλήρωμα του πλοίου. 

9. Στις 27 Απριλίου 2012, η εταιρεία CIMEXTA Λτδ συνήψε συμφωνία με την αλβανική πλοιοκτήτρια 
εταιρεία EDRO S.H.P.K., στην οποία καθορίστηκαν οι όροι απομάκρυνσης του πλοίου από την περιοχή 
(δηλ. αποκόλληση και ρυμούλκηση του πλοίου στη θάλασσα). Ένας εκ των όρων του συμβολαίου 
προνοούσε ότι η CIMEXTA Λτδ είχε υποχρέωση να εξασφαλίσει, πριν την έναρξη υλοποίησης του 
συμβολαίου, ασφαλιστική κάλυψη για τους κινδύνους του έργου. Η συμφωνία αυτή κοινοποιήθηκε στο 
Τμήμα στις 30 Απριλίου 2012, και ακολούθως το Τμήμα καθόρισε κατευθυντήριες τεχνικές γραμμές στη 
βάση των οποίων θα έπρεπε να γίνει η ασφαλής μετακίνηση του πλοίου σε βαθύτερο σημείο, με σκοπό 
την πλήρη απομάκρυνση του από τα χωρικά ύδατα της Δημοκρατίας. 

10. Στις 24 Μαΐου 2012, η CIMEXTA Λτδ πληροφόρησε μέσω των νομικών της συμβούλων ότι είναι έτοιμη 
να ξεκινήσει την εργασία για μετακίνηση του “EDRO III” αλλά ταυτόχρονα δήλωσε ότι δεν κατάφερε να 
εξασφαλίσει οικονομικά συμφέρουσα ασφαλιστική κάλυψη και ζήτησε, μεταξύ άλλων, από το Τμήμα να 
αναλάβει την ευθύνη και να δεχθεί την έναρξη των προσπαθειών ρυμούλκησης χωρίς ασφαλιστική 
κάλυψη (σε αντίθεση δηλαδή με ό,τι είχε συμφωνήσει με τον πλοιοκτήτη). Με την ενέργεια της αυτή η 
CIMEXTA Λτδ προσπάθησε να εκμαιεύσει οικονομικό όφελος και να συμπαρασύρει το Τμήμα και κατ’ 
επέκταση την Δημοκρατία σε ένα συμβόλαιο στο οποίο εμείς δεν ήμασταν συμβαλλόμενο μέρος έτσι 
ώστε να αναγκαστούμε να αναλάβουμε την ευθύνη για την ενέργεια της να μην εκπληρώσει μέρος της 
συμφωνίας που συνήψε, εκβιάζοντας μάλιστα ότι σε αντίθετη περίπτωση θα αποχωρούσε από την 
περιοχή και δεν θα προχωρούσε στην απομάκρυνση του πλοίου, παρά την ιδανική κατάσταση της 
θάλασσας που επικρατούσε. 

11. Θα πρέπει να υπογραμμιστεί ότι η συμφωνία των πλοιοκτητών και της CIMEXTA Λτδ, ήταν προϊόν 
ελεύθερων διαπραγματεύσεων μεταξύ τους. Εκπρόσωποι της CIMEXTA Λτδ, είχαν επανειλημμένως 
διαβεβαιώσει το Τμήμα (γραπτώς και προφορικώς) για την πρόοδο των εργασιών, μέχρι που 
απέστειλαν την επιστολή τους ημερομηνίας 24 Μαΐου 2012, με την οποία για πρώτη φορά μας 
πληροφορούσαν ότι δεν μπορούσαν να εκπληρώσουν τους όρους της μεταξύ τους συμφωνίας. Θα 
πρέπει να αναφερθεί ότι μετά την οριστική κατάρρευση της συμφωνίας απομάκρυνσης του πλοίου 
μεταξύ εκπροσώπων των πλοιοκτητών και της CIMEXTA Λτδ, και της μη ανταπόκρισης των 
εκπροσώπων των πλοιοκτητών να φροντίσουν για την ασφαλή φύλαξη και απομάκρυνση του πλοίου, το 
Τμήμα απευθύνθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας για νομική συμβουλή ως προς τα επόμενα 
βήματα, αυτής της εξαιρετικά δύσκολης υπόθεσης. 

12. Επίσης, με βάση το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο, από τη στιγμή που το πλοίο δεν εγκαταλείφθηκε 
επίσημα από τον πλοιοκτήτη, δεν υπάρχει ακόμα τρόπος για να περιέλθει το πλοίο στη δικαιοδοσία και 
κατοχή του Επίσημου Παραλήπτη Ναυαγίων, δυνάμει των διατάξεων του περί Ναυαγίων Νόμου, Κεφ. 
298. 
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13. Δεδομένης της αδυναμίας ή αδιαφορίας του Αλβανού πλοιοκτήτη να αναλάβει την απομάκρυνση του 
πλοίου, θα μπορούσε το κράτος να προσπαθήσει να εξεύρει νομικά αποδεχτούς τρόπους ώστε το πλοίο 
να κηρυχθεί ναυάγιο και να περιέλθει στη δικαιοδοσία του. Μια τέτοια ενέργεια όμως θα είχε ως 
αποτέλεσμα το κράτος να αναλάβει την ευθύνη για το πλοίο, τη φύλαξη του και να εμπλακεί σε πιθανή 
μακρόχρονη δικαστική διαδικασία, γεγονός που θα απομάκρυνε τις πιθανότητες να ρυμουλκηθεί 
σύντομα από τους εμπλεκομένους ιδιώτες σε άλλο σημείο και να απομακρυνθεί από την Κύπρο. 
Επίσης, το γεγονός ότι η εμπορική αξία του πλοίου είναι αυτή που αντιστοιχεί στην ανακύκλωση της 
ποσότητας του χάλυβα που θα προκύψει από τη διάλυση του, η οποία δεν είναι σημαντική, μειώνει κατά 
πολύ τις πιθανότητες να βρεθούν ενδιαφερόμενοι που να έχουν την πρόθεση να το αγοράσουν. 

14. Το πλοίο έχει ασφαλιστική κάλυψη από το Russian Ρ & I Pool για μετακίνηση ναυαγίου (wreck removal). 
Η Zeller Associates Management Services Gmbh έχει πληροφορήσει το Τμήμα ότι δεν προτίθεται να 
αναλάβει ή να αναμειχθεί στην μετακίνηση του πλοίου. Στα πλαίσια προσπάθειας εξεύρεσης λύσης, το 
Τμήμα αποτάθηκε στους ασφαλιστές, για να διερευνήσει κατά πόσο μπορούν να αναθέσουν απευθείας 
σε εργολάβο την απομάκρυνση του πλοίου. Αναμένεται η απάντηση των ασφαλιστών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.01.684, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας   

κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 9.4.2012 και 24.9.2012 και στην ερώτηση με αρ. 
23.06.010.01.684 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας Κυρίου Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το 2003 στην Εθνική Φρουρά υπήρχαν 75000m2 στέγες οροφών με αμιαντολαμαρίνες. 

(β) Το 2008 μειώθηκαν σε 64000 m2 και σήμερα υπάρχουν 45000 m2 με μία τάση συνεχούς μείωσης. 

(γ) Η αφαίρεση των οροφών με αμιαντολαμαρίνες θα εντατικοποιηθεί το 2013 και εκτιμάται ότι μέχρι το 
2016 δεν θα υπάρχουν στην Εθνική Φρουρά τέτοιες οροφές. Για το 2013 θα προβλεφθεί στον 
Προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας ποσό €800.000, ενώ για τα υπόλοιπα τρία συνεχή έτη θα 
προβλεφθεί ποσό €1.000.000 ανά έτος. 

(δ) Ο ρυθμός αφαίρεσης προκύπτει από τις διαθέσιμες πιστώσεις στους εκάστοτε προϋπολογισμούς αλλά 
και από την ανάγκη να γίνεται η όλη εργασία από εξειδικευμένα συνεργεία, μετά από προσεκτική μελέτη, 
καθότι το φάσμα των εργασιών δεν περιλαμβάνει μόνο την απλή αφαίρεση των οροφών με 
αμιαντολαμαρίνες αλλά και την ταυτόχρονη αντικατάστασή τους με άλλα υλικά και πολλές φορές και την 
ενίσχυση των στατικών φορέων των οροφών που θα δεχθούν τα νέα υλικά. Επίσης για κάθε εργασία 
γίνεται και αλλαγή και τροποποίηση της ηλεκτρικής εγκατάστασης ολόκληρης της οικοδομής. 

(ε) Όλα τα πιο πάνω απαιτούν μεγάλες πιστώσεις, πολλές μελέτες και μεγάλο χρονικό διάστημα για την 
υλοποίησή τους. 

(στ) Στόχος του Υπουργείου μας είναι να ολοκληρωθεί το όλο πρόγραμμα στο χρονοδιάγραμμα που έχει 
τεθεί. 

 Για οποιαδήποτε άλλη διευκρίνιση είμαστε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.721, ημερομηνίας 6 Απριλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.721, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερ. 19.4.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Οι αγροτικοί δρόμοι της κοινότητας Καλλέπειας δεν περιλαμβάνονται σ’ αυτούς που καταγράφηκαν από 
αρμόδιους λειτουργούς της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου ότι υπέστησαν ζημίες από την πολυομβρία 
του περασμένου χειμώνα, αφού το Κοινοτικό Συμβούλιο δεν υπέβαλε σχετικό αίτημα. 

(β) Ανεξάρτητα τούτου, οι αγροτικοί δρόμοι της κοινότητας έχουν ήδη καθαριστεί από τις Τεχνικές 
Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου και, προς τον σκοπό αυτό, έχει διατεθεί ποσό ύψους 
€7000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.746, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τη λειτουργία του Γραφείου Σχεδιασμού για τα Άτομα 
με Αναπηρίες και το καθεστώς εργοδότησης της υπεύθυνης του εν λόγω Γραφείου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Για τη λειτουργία του Γραφείου Σχεδιασμού για Άτομα με Αναπηρίες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, προσφέρει τις υπηρεσίες της από το 2003, με βάση Σύμβαση Παροχής Υπηρεσιών, συγκεκριμένη 
αρχιτέκτονας. Η αρχική Σύμβαση συνάφθηκε το 2003 και είχε διάρκεια τριών χρόνων και έκτοτε, με βάση 
διάταξη που περιλαμβάνεται σ' αυτή, ανανεώνεται για τριετείς περιόδους κάθε φορά. 

3. Μετά από παράπονο που υπέβαλε η πιο πάνω αναφερόμενη αρχιτέκτονας στην Επίτροπο Διοικήσεως 
ότι οι υπηρεσίες που προσφέρει ταυτίζονται με αυτές των Δημοσίων Υπαλλήλων, χωρίς όμως να απολαμβάνει 
των αντίστοιχων ωφελημάτων, η Επίτροπος Διοικήσεως ζήτησε να πληροφορηθεί κατά πόσο η συγκεκριμένη 
εργασιακή σχέση έχει ορθά χαρακτηριστεί ως σύμβαση παροχής ανεξάρτητων υπηρεσιών ή εάν υποκρύπτει 
σχέση εξαρτημένης εργασίας. 

4. Ο Διευθυντής Τμήματος Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού, στον οποίο το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων παρέπεμψε το θέμα για απόψεις, απάντησε ότι το όλο ζήτημα πρέπει να τεθεί στο Γενικό 
Λογιστήριο, ως η καθ’ ύλην Αρμόδια Αρχή επί του πιο πάνω ερωτήματος. Στην απαντητική επιστολή του, το 
Γενικό Λογιστήριο εισηγήθηκε όπως αποταθούμε στη Νομική Υπηρεσία για γνωμάτευση, αφού το θέμα είναι 
καθαρά νομικό. 

5. Με πρόσφατη επιστολή προς το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ζητήσαμε τη νομική του συμβουλή 
κατά πόσο υπάρχει σχέση εξαρτημένης εργασίας, με την παράκληση όπως, σε περίπτωση θετικής απάντησης, 
να μας συμβουλεύσει ως προς τον τρόπο χειρισμού του θέματος. Όταν ληφθεί η απάντηση του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, με βάση την οποία το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θα ενεργήσει, θα σας 
ενημερώσουμε σχετικά. 

6. Σ’ ό,τι αφορά την ενδεχόμενη ενίσχυση του Γραφείου Σχεδιασμού ΑμεΑ με επιστημονικό προσωπικό, 
πληροφορείστε ότι, στην παρούσα φάση, δεν προγραμματίζεται κάτι τέτοιο λόγω των δυσχερών 
δημοσιονομικών συνθηκών και της παγοποίησης θέσεων στη Δημόσια Υπηρεσία. Τονίζεται, όμως, ότι όλα τα 
αρμόδια Τμήματα, καθώς και η διοίκηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, συνδράμουν στο έργο του 
Γραφείου Σχεδιασμού για ΑμεΑ μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.791, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.791 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσο Μητσόπουλο και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 15.5.2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Για την εκτέλεση των εργασιών διαμόρφωσης του χώρου άθλησης και ψυχαγωγίας στην Κοινότητα 
Αβδελλερού, έχει περιληφθεί στον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της Κοινότητας για το έτος 2012 ποσό 
ύψους €170.000, ενώ στον Προϋπολογισμό του 2013 έχει προταθεί ποσό ύψους €50.000, για τον ίδιο 
σκοπό. 

(β) Σημειώνεται ότι το εν λόγω έργο περιλαμβάνει την κατασκευή παιδότοπου, χώρου στάθμευσης, snack 
bar και πλακοστρώσεων, αλλά όχι κλειστή αίθουσα αθλοπαιδιών, αφού αρμόδιος για τη χρηματοδότηση 
τέτοιων διευκολύνσεων είναι ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.808, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 
«Πρώην Διανέλλειο Γυμνάσιο και Τεχνική Σχολή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 11.5.2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα κτίρια που στεγαζόταν μέχρι πρότινος το Διανέλλειο Γυμνάσιο και η Διανέλλειος Τεχνική Σχολή 
ανήκουν στο ίδρυμα “Διανέλλειο ορφανοτροφείο”. Τα κτίρια αυτά χρησιμοποιούνται από το Υπουργείο 
με ενοίκιο. Το τεμάχιο αυτό στα τοπικά σχέδια είναι χαρακτηρισμένο για χρήση για σχολεία. 

2. Καταβάλλεται προσπάθεια για απόκτηση του τεμαχίου αυτού για τις ανάγκες της Δημόσιας 
Εκπαίδευσης. Επειδή με τα σημερινά οικονομικά δεδομένα η απαλλοτρίωση του είναι αδύνατη 
καταβάλλεται προσπάθεια απόκτησης του με ανταλλαγή με Κυβερνητική γη. 

3. Το υφιστάμενο κτίριο δεν επιδέχεται αναβάθμισης και θα πρέπει να κατεδαφιστεί. Η τελική απόφαση θα 
παρθεί αφού πρώτα αποκτηθεί από το Υπουργείο. Επί του παρόντος οποιαδήποτε απόφαση αφορά τον 
ιδιοκτήτη.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.942, ημερομηνίας 12 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Ζαχαρία Ζαχαρίου 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.942 που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Ζαχαρία Ζαχαρίου και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 18.6.2012, και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Για την κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς βρίσκονται σε εξέλιξη διαδικασίες εγγραφής και αναβάθμισης 
αρκετών αγροτικών δρόμων, οι οποίες βρίσκονται σε διαφορετικά στάδια υλοποίησης. 

(β) Παρόλο ότι έχει ζητηθεί από όλα τα Κοινοτικά Συμβούλια να ιεραρχήσουν τις προτάσεις τους και να 
υποδείξουν προτεραιότητες για τους πλέον σημαντικούς αγροτικούς δρόμους στην περιοχή τους, ώστε 
να είναι εφικτή η οργάνωση της εργασίας του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για τη 
διεκπεραίωση της εγγραφής τους, το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίων Βαβατσινιάς δεν υπέβαλε οποιαδήποτε 
σχετική πρόταση. 

(γ) Τα προβλήματα εγγραφής αγροτικών δρόμων στην κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς επιτείνονται λόγω και 
της μορφολογίας τους εδάφους, αφού μεγάλα τμήματά τους δεν πληρούν τις ελάχιστες δυνατές 
προδιαγραφές και γεωμετρικά χαρακτηριστικά, τα οποία θα διασφαλίζουν την άνετη και ασφαλή χρήση 
τους από οχήματα. 

(δ) Η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας παρακολουθεί στενά τη διαδικασία εγγραφής των αγροτικών δρόμων 
της κοινότητας Αγίων Βαβατσινιάς και σε συνεργασία με το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Λάρνακας, 
προβαίνουν στις αναγκαίες ενέργειες για τη σταδιακή ολοκλήρωση της εγγραφής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.956, ημερομηνίας 13 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή, κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
την επιστολή σας, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012 και σας πληροφορώ ότι έχουμε προωθήσει Πρόταση προς 
το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση της δημιουργίας δύο θέσεων Ειδικών Αστυφυλάκων, οι οποίοι θα είναι 
επιφορτισμένοι με την είσπραξη ενταλμάτων προστίμου που αφορούν τους Δήμους Στροβόλου και Λάρνακας. 
Η Πρόταση εκκρεμεί ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1017, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1017, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 28.6.2012, και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα όσον αφορά τα εγκαταλειμμένα και ετοιμόρροπα σπίτια στο Μαρί καθώς και το μέλλον της 
κοινότητας μετά τη μετακίνηση: 

(α) Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών ιστορικά έχει δαπανήσει το ποσό των €238.000 για την 
επιδιόρθωση 41 κατοικιών που αφορούν εξοχικά και επαγγελματικά υποστατικά καθώς και κατοικίες για 
ιδιοκατοίκηση, όπου διαμένουν μόνιμα εκτοπισθέντες. 

(β) Η Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών αφού έλαβε υπόψη της την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 
μετακίνηση της Κοινότητας Μαρί, λόγω των επικείμενων προβλημάτων από τη λειτουργία του 
ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στη περιοχή Βασιλικού, βάσει της οποίας δεν παραχωρούνται πλέον Τ/Κ 
κατοικίες στο Μαρί για μόνιμη στέγαση ή ως εξοχικές κατοικίες, παρά μόνο οι κάτοικοι που θα 
επωφεληθούν από το Σχέδιο Μετακίνησης μπορούν εάν επιθυμούν, να κρατήσουν στην κατοχή τους την 
Τ/Κ οικία για να τη χρησιμοποιούν μόνο για επαγγελματικού σκοπούς (γεωργικούς, κτηνοτροφικούς) 
αναλαμβάνοντας την ευθύνη της συντήρησης της, απέρριψε το αίτημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1018, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1018, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 28.6.2012, και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα όσον αφορά την παροχή υπηρεσιών στον διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης στο Ζύγι (Φάση Γ): 

(α) Ο Έπαρχος Λάρνακας έχει εκπονήσει τα κατασκευαστικά σχέδια του Αποχετευτικού Συστήματος, καθώς 
και τη διαδικασία προσφοράς για την υλοποίηση του έργου. Οι διαδικασίες για ολοκλήρωση των 
εργασιών για το Αποχετευτικό θα ολοκληρωθούν τους επόμενους μήνες και ακολούθως θα ξεκινήσουν 
οι εργασίες ολοκλήρωσης των τηλεπικοινωνιών, δικτύου υδροδότησης, πεζοδρομίων, καθώς και 
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ασφαλτικού οδοστρώματος. Οι εν λόγω εργασίες αναμένεται να ολοκληρωθούν το πρώτο εξάμηνο του 
2013. 

(β) Ανεξάρτητα από τις εργασίες συμπλήρωσης του διαχωρισμού, οι δικαιούχοι μπορούν παράλληλα να 
προχωρήσουν στην ανέγερση των οικιών τους. Σημειώνεται ότι από το σύνολο των 34 δικαιούχων, μόνο 
17 έχουν καταθέσει μέχρι σήμερα σχέδια για ανέγερση κατοικίας ή προχώρησαν σε οικοδομικές 
εργασίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1024, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.010.01.1024, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας ημερ. 29.6.2012 και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα όσον αφορά τους απορριφθέντες αιτητές του Σχεδίου Μετακίνησης Μαρί: 

(α) Το Σχέδιο Μετακίνησης Μαρί, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 6/2/2008, 
προνοούσε ότι οι δικαιούχοι του Σχεδίου είναι οι οικογένειες εκτοπισθέντων που είχαν στις 31/3/1998, 
την μόνιμη και νόμιμη διαμονή τους στην κοινότητα, καθώς και νεαρά ζευγάρια εκτοπισθέντων που 
διέμεναν στο Μαρί. Σε όλες τις περιπτώσεις ισχύει ότι ο δικαιούχος θεωρείται όπως, μεταξύ άλλων, δεν 
έχει επωφεληθεί στο παρελθόν από άλλο Στεγαστικό Σχέδιο της Κυβέρνησης. 

Από το σύνολο των δεκαέξι απορριφθέντων αιτητών, οκτώ είχαν βοηθηθεί από το Στεγαστικό Σχέδιο 
Εκτοπισθέντων, ένας αιτητής δεν έχει ούτε είχε τη μόνιμη διαμονή του στο Μαρί και μία αιτήτρια 
απέσυρε το αίτημα για μεταστέγαση και αιτήθηκε στέγαση σε Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων. Οι 
υπόλοιποι έξι αιτητές απορρίφθηκαν για το λόγο ότι δεν κατείχαν την ιδιότητα του εκτοπισθέντα κατά τον 
χρόνο υποβολής της αίτησης τους. 

(β) Το αίτημα για συμπερίληψη και των εκ μητρογονίας εκτοπισθέντων στο Σχέδιο Μετακίνησης του Μαρί, 
δεν υιοθετείται από το Υπουργείο Εσωτερικών. Οι εκ μητρογονίας εκτοπισθέντες έχουν τη δυνατότητα 
να υποβάλουν αίτηση για παραχώρηση οικοπέδου αυτοστέγασης ή τη παραχώρηση οικιστικής μονάδας 
σε Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1047, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1047 ημερομηνίας 4 Ιουλίου, 2012, του Βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι το κόστος της υπερωριακής 
απασχόλησης για τη φρούρηση του Προεδρικού μεγάρου από την Αστυνομία κατά τη διάρκεια των 
εκδηλώσεων διαμαρτυρίας κατά την περίοδο 11 Ιουλίου, 2011, όταν συνέβη η έκρηξη στη ναυτική βάση στο 
Μαρί, μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου, 2011, ανήλθε στις €153.182,06.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1050, ημερομηνίας 4 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.1050, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2012 και 
σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

2. Τα τελευταία πέντε χρόνια οδηγήθηκαν ενώπιον της Πειθαρχικής Επιτροπής και αποπέμφθηκαν από το 
Σώμα έντεκα μέλη της Αστυνομίας. 

3. Οι λόγοι για τους οποίους αποπέμφθηκαν εδράζονται στο γεγονός ότι αντιμετώπιζαν κατηγορίες για τα 
πειθαρχικά αδικήματα της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς, Απουσίας χωρίς άδεια για ανάληψη καθήκοντος, 
Διαφθοράς, Αμέλειας καθήκοντος, Ψεύδους ή Διαστροφής ή Απόκρυψης αλήθειας και Καταδίκης για ποινικό 
αδίκημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1072, ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.010.01.1072, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2012 και 
σας παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

1. «Μπορούν ελεύθερα να κυκλοφορούν στο κύριο και δευτερεύον οδικό δίκτυο οι τετράτροχες 
μοτοσικλέτες;» 

(i) Τα τετράκυκλα μηχανοκίνητα οχήματα, με βάση τους περί Έγκρισης Τύπου Οχημάτων 
(Κατηγορίας Lie μέχρι L7e), των Κατασκευαστικών Στοιχείων, Συστημάτων και Χωριστών 
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Τεχνικών Μονάδων τους Κανονισμούς, του 2005 (Κ.Δ.Π. 284/2005), εντάσσονται στις κατηγορίες 
L6e και L7e και δεν μπορούν να ορίζονται ως μοτοσικλέτες. Μοτοσικλέτες μπορούν να ορίζονται 
μόνο τα οχήματα κατηγορίας L3e (δίτροχες μοτοσικλέτες χωρίς καλάθι - side car) και L4e 
(δίτροχες μοτοσικλέτες με καλάθι - side car). 

(ii) Τα τετράκυκλα που είναι δυνατό να εγγραφούν στην Κυπριακή Δημοκρατία, σύμφωνα με την 
παράγραφο (1) του Κανονισμού 13 των πιο πάνω Κανονισμών, έχουν τα ακόλουθα 
χαρακτηριστικά: 

(α) Οχήματα κατηγορίας L6e: Τετράκυκλα που έχουν τέσσερεις τροχούς και μέγιστη εκ 
σχεδιασμού ταχύτητα μέχρι 45 Km/h, και 

(β) Οχήματα κατηγορίας L7e: Τετράκυκλα εκτός εκείνων που περιλαμβάνονται στην κατηγορία 
L6e, που έχουν τέσσερις τροχούς και κινητήρα μέγιστης καθαρής ισχύος 15 kW (άνω των 
45 Km/h). 

(iii) Θα πρέπει να ληφθεί υπόψη ότι σύμφωνα με τον Κανονισμό 66ΙΒ, παράγραφος 1(ι), των περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών (Κ.Δ.Π. 66/1984, όπως 
τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα) «δεν επιτρέπεται η οδήγηση ή η διέλευση ή η παρουσία σε 
αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας κυκλοφορίας οποιουδήποτε από τα ακόλουθα οχήματα, εκτός 
μόνο σε περίπτωση που η εν λόγω οδήγηση ή διέλευση ή παρουσία έχει σχέση με εργασίες που 
διεξάγονται σ’ αυτόν: (ι) οχήματος το οποίο δεν μπορεί λόγω της μηχανικής ή της εν γένει 
κατασκευής του, να διατηρεί σε επίπεδο δρόμο, ειδικά στην περίπτωση αυτοκινητόδρομου, 
ταχύτητα τουλάχιστον 65 χιλιομέτρων ανά ώρα.» 

(iν) Επομένως, σύμφωνα με τις διατάξεις αυτού του Κανονισμού, τα τετράκυκλα οχήματα της 
κατηγορίας L6e δεν μπορούν να κυκλοφορούν σε αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας 
κυκλοφορίας. Όσον αφορά τα τετράκυκλα της κατηγορίας L7e, είναι προφανές ότι όσα 
από αυτά δεν μπορούν να διατηρούν ταχύτητα τουλάχιστον 65 χιλιομέτρων, ανά ώρα, δεν 
μπορούν επίσης να κυκλοφορούν σε αυτοκινητόδρομο ή δρόμο ταχείας κυκλοφορίας. 

(ν) Όσον αφορά το υπόλοιπο οδικό δίκτυο (δευτερεύον) είναι κατανοητό ότι επιτρέπεται η 
κυκλοφορία τέτοιου είδους οχημάτων, δεδομένου ότι εκεί αναπτύσσονται χαμηλότερες 
ταχύτητες, αφού το ανώτατο όριο ταχύτητας είναι πιο χαμηλό και εξάλλου στο δευτερεύον 
οδικό δίκτυο δεν ορίζεται κατώτατο όριο ταχύτητας. 

2. «Υπάρχουν επιτρεπόμενα όρια θορύβου, που μπορεί να προκαλεί μια οποιαδήποτε 
μοτοσικλέτα;» 

(i) Σύμφωνα με διάταγμα του Εφόρου Μηχανοκινήτων Οχημάτων, ημερομηνίας 18/9/2009, που 
δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας με την Κ.Δ.Π. 330/2009, καθορίστηκε το 
ανώτατο επιτρεπόμενο όριο θορύβου καθώς και ο τρόπος ελέγχου για τα οχήματα της κατηγορίας 
ΜΙ (οχήματα τα οποία έχουν τουλάχιστο τέσσερις τροχούς, έχουν σχεδιαστεί / κατασκευαστεί για 
τη μεταφορά επιβατών και περιλαμβάνουν το πολύ οκτώ θέσεις καθημένων, πέραν του 
καθίσματος του οδηγού). 

(ii) Στα οχήματα αυτής της κατηγορίας, όπως είναι προφανές, δεν εμπίπτουν οι μοτοσικλέτες και ως 
εκ τούτου, δεδομένου του γεγονότος ότι δεν καθορίστηκαν για τις μοτοσικλέτες τα επιτρεπόμενα 
όρια θορύβου, είναι αδύνατο να διενεργείται, στο παρόν στάδιο, οποιοσδήποτε έλεγχος για τη 
διαπίστωση του θορύβου που εκπέμπουν οι μοτοσικλέτες. 

(iii) Επισημαίνεται ότι η Αστυνομία καταβάλλει έντονες προσπάθειες για καταστολή του θλιβερού 
φαινομένου της ηχορρύπανσης, η οποία προκαλείται από μηχανοκίνητα οχήματα, της κατηγορίας 
ΜΙ. Οι έλεγχοι διενεργούνται με ηχόμετρα, δηλαδή συσκευές για τη μέτρηση του θορύβου που 
εκπέμπεται από μηχανοκίνητα οχήματα, που έχουν αγοραστεί γι’ αυτό το σκοπό. 

(iν) Οι μοναδικοί έλεγχοι στους οποίους δύναται να προβαίνει η Αστυνομία, σε σχέση με τις 
μοτοσικλέτες είναι για να διαπιστώνει κατά πόσο υπάρχει συμμόρφωση με την παράγραφο 17, 
του Κανονισμού 50, των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών 
(Κ.Δ.Π. 66/1984, όπως τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα), σύμφωνα με την οποία: 

«Απαγορεύεται η χρήσις εφ’ οιουδήποτε οχήματος ή μοτοσικλέτας ή η αφαίρεσις εξ αυτών, 
οιουδήποτε διακόπτου, εξαρτήματος, συσκευής ή ετέρου μηχανικού μέσου, το οποίον ήθελεν 
επιτρέψει εις τα εκπεμπόμενα εκ της μηχανής του μηχανοκίνητου οχήματος αέρια να διαφεύγωσιν 
εις την ατμόσφαιραν πριν ή διέλθωσιν εκ σιγαστήρος ή θαλάμου διαστολής ή άλλης συσκευής, 
καταλλήλου και επαρκούς δια την μείωσιν, εις το μέτρον του εφικτού των εκπομπών καυσαερίων 
και του θορύβου ο οποίος άλλως θα εδημιουργήτο ως εκ της διαφυγής των εν λόγω αερίων». 
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3. «Διενεργούνται έλεγχοι για την αντιμετώπιση της ηχορρύπανσης από μοτοσικλέτες και, αν ναι, 
πόσο συχνά;» 

(i) Διενεργούνται έλεγχοι, ανά το παγκύπριο, για εφαρμογή της παραγράφου 17, του Κανονισμού 50, 
που σημειώνεται πιο πάνω, κυρίως σε περιοχές, απ’ όπου προέρχονται παράπονα πολιτών. Οι 
έλεγχοι αυτοί επικεντρώνονται, κατά κύριο λόγο, στο δευτερεύον οδικό δίκτυο των παραλιακών 
πόλεων, κατά την καλοκαιρινή περίοδο. 

(ii) Ενδεικτικά, σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια δύο εκστρατειών που πραγματοποιήθηκαν, 
τελευταία, μεταξύ 7-20/5/2012 και 6-19/8/2012, η Αστυνομία κατακράτησε 144 μοτοσικλέτες για 
διάφορες τροχαίες παραβάσεις και έγιναν 16 καταγγελίες για θορυβώδες εξώστ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού        
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1103, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.01.1103 και ημερ. 1/8/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το εν λόγω θέμα που εγείρει ο Βουλευτής εμπίπτει στην αρμοδιότητα και ρυθμίζεται από το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 
Συγκεκριμένα, σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών στις 
27/7/2012, στην παρουσία εκπροσώπου του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, αποφασίστηκε όπως, στους 
όρους για την έκδοση άδειας ερασιτεχνικής αλιείας από το Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών προστεθεί ο 
πιο κάτω όρος: 

«Απαγορεύεται η στοχευμένη αλιεία καρχαριών, βατιών και οποιουδήποτε άλλου απαγορευμένου είδους, 
καθώς και η διαφήμιση της, στα πλαίσια του επαγγελματικού αλιευτικού τουρισμού. Σε περίπτωση που θα 
αλιευτεί τυχαία καρχαρίας, βατί ή οποιοδήποτε άλλο απαγορευμένο είδος, θα πρέπει να ελευθερώνεται 
αμέσως (catch and release), χωρίς να βγαίνει από το νερό, αποφεύγοντας τον τραυματισμό του ψαριού». 

3. Επιπρόσθετα, στην ίδια σύσκεψη αποφασίστηκε όπως ο πιο πάνω όρος συμπεριληφθεί στους όρους 
για την εξασφάλιση ερασιτεχνικής άδειας αλιείας στα πλαίσια τουριστικής δραστηριότητας. 

4. Τονίζεται ότι, για το συγκεκριμένο θέμα της παράνομης απαγορευμένης αλίευσης καρχαρία το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών είχε εκδώσει σχετική ανακοίνωση. 

5. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.005, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 23.06.010.02.005 και ημερομηνία 
7 Αυγούστου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με ημερομηνία 31 Αυγούστου 2012, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σχέδιο έκτακτης ανάγκης για αντιμετώπιση του κινδύνου απρόβλεπτης διακοπής της λειτουργίας μίας η 
περισσοτέρων Μονάδων Αφαλάτωσης, όπως αυτό περιγράφεται στην έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας δεν 
υπάρχει, αλλά το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προτίθεται να προχωρήσει στην εκπόνηση του. 

 Σε περίπτωση όμως έκτακτης διακοπής της λειτουργίας της μίας εκ των δύο αφαλατώσεων Λάρνακας ή 
Δεκέλειας που συνεισφέρουν στην παροχή νερού από σύστημα υδροδότησης των επαρχιών Λευκωσίας, 
Λάρνακας και Αμμοχώστου, υπάρχει δυνατότητα κάλυψης των αναγκών από την άλλη. Το χρονικό διάστημα 
της δυνατότητας κάλυψης εξαρτάται από διάφορους παράγοντες, όπως η ζήτηση, που είναι συνάρτηση της 
εποχής του χρόνου και των αποθεμάτων στα φράγματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.009, ημερομηνίας 7 

Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 
31.8.2012, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

Υποτροφίες 
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 Το πρόγραμμα προσφοράς υποτροφιών σε ξένους σπουδαστές στο Δασικό Κολέγιο, περιλαμβάνει 
πλήρεις και μερικές υποτροφίες. Οι πλήρεις υποτροφίες (πλήρη κάλυψη από την Κυπριακή Δημοκρατία) 
παρέχονται στα πλαίσια: 

(α) Παροχής Τεχνικής Βοήθειας προς ξένες χώρες (Σχετικός κατάλογος των χωρών βρίσκεται αναρτημένος 
στην ιστοσελίδα του Γραφείου Προγραμματισμού), 

(β) Πολιτικών δεσμεύσεων του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας και 

(γ) Ικανοποίησης αιτημάτων ξένων χωρών που δεν περιλαμβάνονται στον κατάλογο χωρών για παροχή 
τεχνικής βοήθειας, αλλά ικανοποιούνται είτε λόγω πολιτικών ή άλλων συμφερόντων της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

 Οι μερικές υποτροφίες καλύπτονται από την Κυπριακή Δημοκρατία και το Ίδρυμα «Αναστάσιος 
Λεβέντη». Συγκεκριμένα, η Κυπριακή Δημοκρατία καλύπτει το κόστος των διδάκτρων, ενώ τα άλλα επιδόματα 
(διαμονή, διατροφή, μηνιαία και άλλα επιδόματα) καλύπτονται από το Ίδρυμα «Αναστάσιος Γ. Λεβέντη». 

Φοίτηση ξένων σπουδαστών στο Δασικό Κολέγιο Κύπρου 

 Κατά το ακαδημαϊκό έτος 2011-2012, στο Δασικό Κολέγιο Κύπρου φοίτησαν συνολικά 31 σπουδαστές 
και σπουδάστριες (7 στο πρώτο έτος σπουδών, 11 στο δεύτερο έτος και 13 στο τρίτο έτος). Στο τρίτο έτος 
φοίτησαν 6 πολίτες ξένων χωρών, με υποτροφίες της Κυπριακής Δημοκρατίας και του Ιδρύματος «Αναστάσιος 
Γ. Λεβέντη». 

 Συγκεκριμένα, το 2010 παραχωρήθηκαν από την Κυπριακή Δημοκρατία τέσσερις πλήρεις υποτροφίες 
διετούς διάρκειας (2010-2012) σε δυο πολίτες της Γουιάνας και σε δυο πολίτες του Λεσόθο, ενώ άλλες δυο 
υποτροφίες παραχωρήθηκαν σε δύο πολίτες της Γκάνας εξίσου από την Κυπριακή Δημοκρατία (κόστος 
διδάκτρων) και το Ίδρυμα «Αναστάσιος Γ. Λεβέντη» (κόστος διαμονής, διατροφής και επιδομάτων). Όλοι οι 
ξένοι σπουδαστές συμπλήρωσαν τις σπουδές τους τον Ιούλιο 2012 και έχουν ήδη πάρει τα διπλώματα τους 
στη Δασοπονία. 

 Ενώ είχαν προσφερθεί από την Κυπριακή Δημοκρατία δύο υποτροφίες για το διετές πρόγραμμα 
σπουδών του Κολεγίου 2011-2013, μια προς την Γκάνα και μια προς την Γουιάνα, η Γουιάνα δεν 
ανταποκρίθηκε, ενώ η Γκάνα είχε υποβάλει την αίτηση της εκπρόθεσμα. Αποτέλεσμα αυτού είναι σήμερα να 
μην υπάρχουν ξένοι σπουδαστές στο Δασικό Κολέγιο μετά την αποφοίτηση και των τελευταίων ξένων 
σπουδαστών το 2012. 

 Για την ακαδημαϊκή περίοδο 2012-2014, εγκρίθηκαν δύο μερικές υποτροφίες διετούς διάρκειας σε δύο 
υπηκόους της Γκάνα, που αναμένεται να φτάσουν στο Δασικό Κολέγιο στις αρχές Οκτωβρίου 2012. 

Κουβανός σπουδαστής στο Δασικό Κολέγιο 

 Κατά τη διάρκεια επίσημης επίσκεψης του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Δημήτρη Χριστόφια 
στην Κούβα το 2009, ο κος Πρόεδρος δεσμεύτηκε για παραχώρηση μιας υποτροφίας διετούς διάρκειας σε 
θέματα δασοπονίας σε Κουβανό υπήκοο. 

 Για υλοποίηση της πιο πάνω δέσμευσης, η Κυπριακή Δημοκρατία προχώρησε το 2010 και πρόσφερε 
μια υποτροφία σε Κουβανό υπήκοο για φοίτηση στο πρόγραμμα σπουδών του Δασικού Κολεγίου, στον Τομέα 
της Δασοπονίας για την περίοδο 2010-2012. Η Κουβανική πλευρά απέστειλε υποψήφιο, ο οποίος όμως 
κρίθηκε ακατάλληλος από το Δασικό Κολέγιο, αφού δεν πληρούσε το κριτήριο της ικανοποιητικής γνώσης της 
Αγγλικής γλώσσας. Ο υπότροφος κατόπιν συνεννόησης με το Γραφείο Προγραμματισμού και το Υπουργείο 
Εξωτερικών, επέστρεψε στη χώρα του δυο μήνες μετά την άφιξη του στην Κύπρο. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι τα θέματα υποτροφιών προς ξένες χώρες τυγχάνουν χειρισμού από το Γραφείο 
Προγραμματισμού σε συνεννόηση με το Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού        
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.010, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
«Ξενοδοχείο “Βερεγγάρια” και πιθανή επαναλειτουργία του ως καζίνο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.010 και ημερ. 3/9/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Οι ιδιοκτήτες του πρώην ξενοδοχείου «ΒΕΡΕΓΓΑΡΙΑ» στον Πρόδρομο, υπέβαλαν αίτηση στην αρμόδια 
Πολεοδομική αρχή για την εξασφάλιση Πολεοδομικής Άδειας για τη δημιουργία ξενοδοχείου 4 αστέρων, 
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δυναμικότητας 80 δωματίων, 164 κλινών. Με βάση την ακολουθούμενη διαδικασία, η αίτηση διαβιβάστηκε από 
το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και στον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, ο οποίος γνωμοδότησε θετικά 
στις 31/1/2012. 

3. Όσον αφορά στο ερώτημα σας σχετικά με τη λειτουργία του εν λόγω ξενοδοχείου και ως καζίνο, 
σημειώνεται ότι για το εν λόγω θέμα μέχρι σήμερα δεν υπάρχει οποιαδήποτε απόφαση για την κατασκευή και 
λειτουργία ή μη καζίνο στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή Δημοκρατία περιοχές. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού      
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.012, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 
23.06.010.02.012 και ημερ. 31/8/2012, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Πάγια θέση τόσο του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας & Τουρισμού όσο και του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού αποτελεί ότι οι ξενοδόχοι θα πρέπει να καταβάλλουν κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε 
να στελεχώνουν τα τμήματα των ξενοδοχείων που προσφέρουν άμεσες υπηρεσίες στους πελάτες (όπως το 
εστιατόριο, το μπαρ, η υποδοχή) με κατάλληλα καταρτισμένους Κύπριους εργοδοτούμενους έτσι ώστε να 
προσφέρεται στους πελάτες, ντόπιους και ξένους, υψηλό επίπεδο εξυπηρέτησης αλλά και να εμπλουτίζεται η 
τουριστική τους εμπειρία με την πατροπαράδοτη κυπριακή φιλοξενία, που είναι παραδεκτό ότι είναι έμφυτη 
στους Κύπριους εργοδοτούμενους. 

3. Η δυνατότητα θεσμικής ρύθμισης του θέματος αυτού εξετάζεται την παρούσα χρονική περίοδο από το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Εργασίας) σε στενή συνεργασία με τον ΚΟΤ και 
άλλα συναρμόδια κυβερνητικά τμήματα και οργανισμούς του δημοσίου και εν συνεχεία θα ακολουθήσει σχετική 
διαβούλευση με τους αρμόδιους φορείς του ιδιωτικού τομέα (ΠΑ.ΣΥ.ΞΕ. κ.ά). 

4. Επισημαίνεται ωστόσο, ότι στην πιο πάνω διαδικασία θα πρέπει να ληφθούν υπόψη και σχετικές 
Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ειδικότερα η Οδηγία για τις υπηρεσίες και οι Οδηγίες για τα 
επαγγελματικά προσόντα. 

5. Ανεξαρτήτως των πιο πάνω, πληροφορείσθε ότι η Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού προσφέρει 
γενναιόδωρη χορηγία σε όσες ξενοδοχειακές επιχειρήσεις επιμορφώσουν το προσωπικό τους (Κύπριους και 
μη) σε θέματα εξυπηρέτησης, φιλοξενίας, ενημέρωσης για τον πολιτισμό, την ιστορία, τα αξιοθέατα της Κύπρου 
καθώς και στην εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας. Δυστυχώς, η ανταπόκριση των ξενοδόχων σε τέτοια 
προγράμματα είναι περιορισμένη. 

6. Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή/και περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού      
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.015, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω ότι στο παρόν στάδιο, 
Επιθεωρητές του Κλάδου Μέτρων και Σταθμών εκπαιδεύονται στη χρήση συγκεκριμένου οργάνου μέτρησης, 
το οποίο αποτελεί μέρος της Κινητής Μονάδας Ελέγχου Ροομετρητών και με το οποίο θα διενεργούνται οι 
έλεγχοι στα τερματικά των πετρελαιοειδών στα αεροδρόμια. Οι εν λόγω έλεγχοι αναμένεται να ξεκινήσουν 
εντός του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εξωτερικών κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή 
στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.022, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Απαντάται δια της παρούσης η επιστολή σας με Αριθμό Φακέλου Ερ. 23.06.010.02.022 και ημερ. 13 
Σεπτεμβρίου 2012, με την οποία μας προωθείτε αντίγραφο ταυτάριθμης ερώτησης του Βουλευτή Λευκωσίας 
κου Περδίκη. Συγκεκριμένα διευκρινίζεται ότι ο Βουλευτής αναφέρεται στην γνωμοδότηση της Επιτροπής 
Νομικών Υποθέσεων του ΕΚ, ημερ. 18 Οκτωβρίου 2010 για την κατάλληλη νομική βάση της Πρότασης 
Κανονισμού για τους ειδικούς όρους εμπορικών συναλλαγών με τις περιοχές της ΚΔ στις οποίες η κυβέρνηση 
της ΚΔ δεν ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο» (την λεγόμενη πρόταση κανονισμού για το «απευθείας εμπόριο»). 

 Επισημαίνεται ότι η Επιτροπή Νομικών Υποθέσεων του ΕΚ, με την εν λόγω γνωμοδότησή της, 
αποφάνθηκε ότι η κατάλληλη νομική βάση για την συγκεκριμένη πρόταση Κανονισμού είναι το άρθρο 1(2) του 
Πρωτοκόλλου Αρ.10 στη Συνθήκη Προχώρησης της Κυπριακής Δημοκρατίας τον Απρίλιο του 2003. 
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Ουσιαστικά η Επιτροπή Νομικών Υποθέσεων με την γνωμοδότησή της, δικαιώνει πλήρως τις θέσεις της 
πλευράς μας και καταλήγει ότι η προτεινόμενη από την Επιτροπή νομική βάση της πρότασης κανονισμού 
(άρθρο 207 - κοινή εμπορική πολιτική) είναι λανθασμένη. 

 Καταλήγοντας, επιθυμούμε να σας διαβεβαιώσουμε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών είναι φυσικά ενήμερο 
και παρακολουθεί στενά και με ιδιαίτερη σοβαρότητα την πορεία του ζητήματος της πρότασης κανονισμού για 
το «απευθείας εμπόριο» και προβαίνει σε αποτρεπτικές ενέργειες με αποκλειστικό στόχο την απόσυρση από 
την Επιτροπή της εν λόγω πρότασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.010.02.041, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.010.02.041 και ημερ. 30/8/2012, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με το Μητρώο των Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, δεκαεπτά από τα 
εβδομήντα οχτώ ιδιωτικά νοσηλευτήρια διαθέτουν την ειδικότητα της Παιδιατρικής ή/και Παιδοχειρουργικής. 

 Εξειδικευμένη Παιδιατρική Νοσηλευτική Μονάδα διαθέτει μόνον ένα ιδιωτικό νοσηλευτήριο, ενώ τα 
υπόλοιπα έχουν διαμορφώσει Θαλάμους Νοσηλείας ειδικά για παιδιά σύμφωνα με τις πρόνοιες του Τμήματος 
Α-Παιδιατρική Νοσηλευτική Μονάδα του Μέρους ΙΙΙ των περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) Νόμων του 2001 μέχρι 2011 (αντίγραφο επισυνάπτεται).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. Λουκά 
Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.050, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή, κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε με την 
επιστολή σας, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012 και σας πληροφορώ ότι τα στοιχεία που διαθέτει το Γραφείο 
Ανάλυσης και Στατιστικής Αστυνομίας αφορούν γενικά αδικήματα που διαπράχθηκαν κατά παράβαση του περί 
Προλήψεως Πυρκαγιών στην Ύπαιθρο Νόμου και όχι αποκλειστικά την απόρριψη αναμμένων σπίρτων ή 
τσιγάρων ή άλλου αντικειμένου που δυνατόν να προκαλέσει πυρκαγιά. Σύμφωνα με τα στοιχεία αυτά, έγιναν 39 
καταγγελίες το 2010 και 39 το 2011, βάσει του εν λόγω Νόμου. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για περισσότερες πληροφορίες ή διευκρινίσεις, αν κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.073, ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.073 και ημερομηνία 31.08.2012, που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, με την οποία ζητεί να πληροφορηθεί κατά πόσον οι χορηγηθείσες, στον 
Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, πολεοδομικές άδειες για ανέγερση νέων εγκαταστάσεων στο Δασούδι της 
Λεμεσού, έχουν ανακληθεί, ως ήταν και η εισήγηση του Διοικητικού Συμβουλίου του ιδίου του Οργανισμού, και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λεμεσού Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως), με 
επιστολή της ημερομηνίας 06.08.2012 προς τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, ενημέρωσε τον Οργανισμό 
ότι οι χορηγηθείσες πολεοδομικές άδειες με αρ. ΛΕΜ/1686/2010 και ΛΕΜ/1687/2010, ημερομηνίας 23.03.2011, 
για την ανακατασκευή χώρου στάθμευσης, κατεδάφιση υφιστάμενων εγκαταστάσεων και ανέγερση 
εστιατορίου, στα τεμάχια αρ. 235, 480 & 481, Φ/Σχ. 2-207-340, Τμήμα 5, στον Δήμο Γερμασόγειας, θεωρούνται 
ως άκυρες και στερούμενες οποιουδήποτε νομικού περιεχομένου, εφόσον ο ίδιος ο Οργανισμός, ως αιτητής, με 
ελεύθερη βούληση, αποφάσισε να εγκαταλείψει τις άδειες που εκδόθηκαν κατόπιν σχετικών αιτήσεων του. 

3. Παράλληλα, με σχετική επιστολή της ημερομηνίας 06.08.2012, η Πολεοδομική Αρχή ενημέρωσε 
κατάλληλα την αρμόδια Οικοδομική Αρχή (Δήμο Γερμασόγειας) υποδεικνύοντας πως τυχόν αιτήσεις για έκδοση 
άδειας οικοδομής, σε σχέση με τις άκυρες πλέον πολεοδομικές άδειες, δεν είναι δυνατόν να γίνουν αποδεκτές. 

4. Οι διάφορες Κινήσεις Πολιτών και Ομάδες Πρωτοβουλίας που υπέβαλαν παραστάσεις κατά της 
υλοποίησης της πιο πάνω ανάπτυξης, έχουν ήδη ενημερωθεί σχετικά, από το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.115, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφορικά με το ερώτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, σχετικά με την Ευρωπαϊκή Οδηγία για την 
περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 
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2. Η Κυπριακή Δημοκρατία συμμετείχε ενεργά στις διαπραγματεύσεις (με εκπροσώπους του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνεργασία με λειτουργούς του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων) που έλαβαν χώρα κατά τη διάρκεια της Δανικής Προεδρίας και χαιρετίζει την τροποποιημένη Οδηγία 
σχετικά με την περιεκτικότητα των καυσίμων πλοίων σε θείο η οποία ταυτίζεται με το αναθεωρημένο 
παράρτημα VI της MARPOL. Η υπό αναφορά Οδηγία σέβεται πλήρως τη διεθνή διάσταση της Ναυτιλίας καθώς 
δεν υιοθετεί περιφερειακά μέτρα και συμβάλει τόσο στη προστασία του περιβάλλοντος όσο και στη βελτίωση 
της ποιότητας του αέρα συμβάλλοντας έτσι στην επίτευξη θετικών επιπτώσεων στην υγεία των πολιτών των 
Κρατών Μελών. 

3. Οι πρόνοιες της αναθεωρημένης Οδηγίας, όπως και το αναθεωρημένο παράρτημα VI της MARPOL 
δυνατό να προκαλέσει οικονομικό αντίκτυπο στη ναυτιλία, ειδικότερα των κρατών της Βαλτικής, καθώς και 
στους διαχειριστές πλοίων που εκτελούν πλόες στην εν λόγω περιοχή, ένεκα του πρόσθετου κόστους 
καυσίμων χαμηλής περιεκτικότητας σε θείο. Συνεπακόλουθα έξοδα ενδέχεται να προκύψουν και από την 
ανάγκη μετατροπής μηχανικών μερών των πλοίων για την εγκατάσταση τέτοιας τεχνολογίας που να επιτρέπει 
την καύση των συγκεκριμένων καυσίμων ή από την ανάγκη χρήσης εναλλακτικών μεθόδων μείωσης των 
εκπομπών, όπως ορισμένοι τύποι πλυντρίδων (Scrubbers). 

4. Ωστόσο η Οδηγία στο άρθρο 4στ προβλέπει ότι τα κράτη μέλη μπορούν να λαμβάνουν οικονομικά μέτρα 
υπέρ των φορέων εκμετάλλευσης που ζημιώνονται από την παρούσα Οδηγία, εφόσον τα μέτρα αυτά είναι 
σύμφωνα προς τους ισχύοντες και τους υπό έγκριση εθνικούς κανόνες για τις κρατικές ενισχύσεις στον 
συγκεκριμένο τομέα. Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η τελική μορφή της τροποποιημένης Οδηγίας, αποτελεί ένα 
ισορροπημένο προϊόν συμβιβασμού των δύο θεσμικών οργάνων (Συμβουλίου και Ευρωκοινοβουλίου). 

5. Όπως έχει αναφερθεί και πιο πάνω, υπάρχουν οικονομικές επιπτώσεις από την εφαρμογή της 
τροποποιημένης Οδηγίας, αλλά δεν λειτουργεί μονομερώς εις βάρος του Κυπριακού ή του Ευρωπαϊκού στόλου 
γενικότερα, αφού η Οδηγία κατά ένα πολύ μεγάλο ποσοστό δεν διαφέρει από τους κανονισμούς που ισχύουν 
παγκόσμια (αναθεωρημένο παράρτημα VΙ της MARPOL). Ως εκ τούτου η εν λόγω Οδηγία δεν αναμένεται να 
λειτουργήσει αρνητικά ως προς τον Κυπριακό στόλο, λαμβάνοντας μάλιστα υπόψη τη θετική περιβαλλοντική 
επίδραση της.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του 
θέματος που τιτλοφορείται «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης και ενίσχυσης 
της επαφής των νεότερων γενεών με την Κύπρο», θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη 
Σαμψών και Κυριάκου Χατζηγιάννη. 

 Με βάση τον κατάλογο που έχει ήδη ετοιμασθεί, ο πρώτος ομιλητής στη σημερινή συνεδρία της Βουλής 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο είναι ο κ. Σωτήρης Σαμψών, τον οποίο και καλώ να έρθει στο βήμα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Με την άδειά σας, προς μεγάλη ικανοποίηση, φαντάζομαι, και των συναδέλφων, αλλά και των 
αποδήμων, έχω καλυφθεί πλήρως από το συνάδελφο τον Κυριάκο το Χατζηγιάννη και δε θα πω οτιδήποτε 
άλλο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Σαμψών. 

 Παρακαλώ τώρα την κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να έρθει στο βήμα 
για τη δική της παρέμβαση. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομη, κύριοι. 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή πολιτεία ανέκαθεν έθετε ως προτεραιότητα τα θέματα του απόδημου κυπριακού ελληνισμού.  
Στο μέτρο που οι δυνατότητές μας το επιτρέπουν, ενισχύουμε το έργο των αποδήμων μας, αναγνωρίζοντας 
ταυτόχρονα τη σημαντική προσφορά τους στον τόπο.  Σε μια δύσκολη και πολύ καθοριστική περίοδο οι 
απόδημοι συμπαρίστανται στους αγώνες μας, έχοντας ενεργό συμμετοχή και ως πρεσβευτές μας στο 
εξωτερικό. 
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 Πρέπει να αναφέρουμε ότι, εκτός από την Παγκόσμια Ομοσπονδία Αποδήμων Κυπρίων (ΠΟΜΑΚ) και 
την Παγκόσμια Συντονιστική Επιτροπή Κυπριακού Αγώνα (ΠΣΕΚΑ), η ΝΕΠΟΜΑΚ, τα νέα παιδιά της 
ομογένειας, έχει ιδιαίτερα σπουδαίο ρόλο να διαδραματίσει.  Φέτος γιόρτασαν τα δεκάχρονα από την ίδρυση 
της οργάνωσης.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!   

 Υπάρχει μεγάλη ανησυχία στα έδρανα.  Παρακαλώ ησυχία, για να ακούσουμε την παρέμβαση της 
συναδέλφου. 

ΕΙ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ: 

 Η ΝΕΠΟΜΑΚ είναι πιο ισχυροποιημένη από ποτέ με 15 000 μέλη σε διάφορες χώρες.  Στελεχώνεται 
από 150 εθελοντές, οι οποίοι συντονίζουν τις προσπάθειες που καταβάλλονται.  Η δραστηριοποίηση νεαρών 
ομογενών στη ΝΕΠΟΜΑΚ συμβάλλει στην ουσιαστικότερη επαφή και σύνδεσή τους με την Κύπρο. 

 Είχα το προνόμιο να αναμιχθώ και να μοιραστώ σημαντικές στιγμές με τους αποδήμους μας, στην 
παροικία κυρίως της Μεγάλης Βρετανίας.  Βρέθηκα σε σχολεία, άκουσα μικρά παιδιά να τραγουδούν 
παραδοσιακά μας τραγούδια και να απαγγέλλουν ποιήματα Κυπρίων ποιητών.  Συζήτησα με νέους, από τους 
οποίους κάποιοι δεν είχαν την ευκαιρία ποτέ να επισκεφτούν την Κύπρο, άκουσα τις ανησυχίες τους, πολλές 
από τις οποίες συμμερίστηκα.  Πήγα σε λέσχες συνταξιούχων, σε κυριακάτικες λειτουργίες και αυτό που 
κράτησα ήταν η αγάπη, η νοσταλγία και ο πόθος των αποδήμων μας να συντηρούν την ταυτότητά τους και να 
αντιμάχονται την παραμικρή πιθανότητα αφομοίωσης.  Παλεύουν να μεταφέρουν στα παιδιά τους αυτό το τόσο 
ιδιαίτερο συναίσθημα για τον τόπο που τους γέννησε, αλλά συγχρόνως έχουν την επιθυμία να κεντρίσουν και 
σε μας την περιέργεια για το δικό τους τρόπο ζωής, για την καθημερινότητά τους, αλλά και για τους αγώνες 
που διεξάγονται εκεί στην ξενιτιά, με κυρίαρχο στοιχείο την αγωνία τους για τη δικαίωσή μας στα εθνικά θέματα. 

 Σήμερα έχουμε πέραν του μισού εκατομμυρίου απόδημους Κύπριους.  Οι περισσότεροι, άνω των 250 
000-300 000, είναι κάτοικοι Ηνωμένου Βασιλείου.  Ήδη έχει υλοποιηθεί και σε συνεργασία με ακαδημαϊκές 
κοινότητες μεγάλος αριθμός προγραμμάτων, ειδικά σχεδιασμένα για τους απόδημους νέους δεύτερης και 
τρίτης γενιάς.  Στόχος παραμένει η ισχυροποίηση των δεσμών της νεολαίας των αποδήμων με την Κύπρο.  
Πρέπει να γνωρίσουν την ιστορία, τη γλώσσα, τον πολιτισμό, την κουλτούρα μας, η οποία είναι άλλωστε και 
δική τους. 

 Ποια είναι όμως τα ουσιαστικότερα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα παιδιά των αποδήμων μας;  
Καταρχάς η γλώσσα.  Πολλοί ακούν τα ελληνικά μόνο στο σπίτι και κάποτε δεν έχουν ούτε αυτή τη δυνατότητα.  
Αν αφιερώνουν χρόνο, με ένα ήδη απαιτητικό πρόγραμμα, για να φοιτήσουν σε απογευματινά ελληνικά 
σχολεία, τότε έχουν ίσως την ευκαιρία να εμβαθύνουν κάπως περισσότερο στη γλώσσα.  Αυτό γίνεται όμως με 
προσωπικό κόστος, αφού επιβαρύνεται μια ήδη δύσκολη καθημερινότητα. 

 Παρά την εξαίρετη δουλειά σε επίπεδο διδασκαλίας της γλώσσας που γίνεται στα ελληνικά σχολεία της 
παροικίας, εντούτοις μετά την ηλικία των δεκαέξι χρόνων, που τερματίζεται η φοίτηση, δεν υπάρχει πλατφόρμα 
στην παροικία συντήρησης και περαιτέρω καλλιέργειας της γνώσης της γλώσσας.  Ως αποτέλεσμα, σταδιακά η 
ικανότητα χρήσης της ελληνικής με την πάροδο του χρόνου εξασθενεί, αφού η βασική γλώσσα επικοινωνίας σε 
καθημερινή βάση είναι η αγγλική.  Σε αυτή την περίπτωση η λύση ίσως θα μπορούσε να δοθεί με ένα 
διαδικτυακό πρόγραμμα καλά δομημένο, μέσω του οποίου οι νεαροί Κύπριοι ομογενείς θα μπορούν να 
διδάσκονται και να χρησιμοποιούν την ελληνική γλώσσα σε χρόνο που οι ίδιοι θα επιλέγουν. 

 Έθεσα ως πρώτο το πρόβλημα της γλώσσας.  Ως δεύτερο θα θέσω τον κίνδυνο της αφομοίωσης και της 
συνεχούς προσπάθειας αποφυγής μιας τέτοιας πιθανότητας.  Τα παιδιά των αποδήμων μας μεγαλώνουν σε 
ένα πολυπολιτισμικό περιβάλλον και καλούνται παράλληλα να συντηρήσουν τις παραδόσεις και τα έθιμα της 
Κύπρου και κατ’ επέκταση την κυπριακή τους ταυτότητα.  Πώς λοιπόν διαχέουμε μια αίσθηση περηφάνιας και 
αγάπης σε νέους ανθρώπους για τις κυπριακές τους ρίζες, όταν αυτοί δεν έχουν τους ίδιους συναισθηματικούς 
δεσμούς όπως οι απόδημοι πρώτης γενιάς;  Πώς καταφέρνουμε να τους ευαισθητοποιήσουμε για τα εθνικά 
μας θέματα, όταν δεν έχουν ζήσει τα τραγικά γεγονότα του ’74 και έχουν γεννηθεί και μεγαλώσει στην ξενιτιά; 

 Εύκολες απαντήσεις δεν υπάρχουν.  Θεωρώ ότι είναι πρωταρχικής σημασίας μια άμεση επαφή με την 
Κύπρο και αυτό γίνεται μέσα από συγκεκριμένες πρωτοβουλίες και οργανωμένα προγράμματα, που ήδη 
βρίσκονται σε εξέλιξη και τα οποία δίνουν τη δυνατότητα σε όσους το επιθυμούν να επισκεφτούν την Κύπρο. 

 Ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου έχει έναν πολύπλευρο ρόλο να επιτελέσει.  Σε συνεργασία με τη 
ΝΕΠΟΜΑΚ και το Πανεπιστήμιο Κύπρου διοργανώνει εκπαιδευτικά προγράμματα, τα οποία δίνουν την 
ευκαιρία σε νέους ηλικίας δεκαοκτώ με είκοσι δύο χρόνων από διάφορες χώρες του κόσμου να συμμετάσχουν 
σε ένα πρόγραμμα τριών εβδομάδων το οποίο περιλαμβάνει μαθήματα γλώσσας και ιστορίας.  Μέχρι σήμερα 
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περισσότερα από 400 παιδιά αποδήμων έχουν συμμετάσχει στο συγκεκριμένο πρόγραμμα και τα 
αποτελέσματα έχουν δείξει ότι επιστρέφουν στις χώρες όπου διαμένουν με αισθήματα αγάπης για την Κύπρο 
και δείχνουν μια διάθεση συμμετοχής στις δραστηριότητες της παροικίας.   

 Παρόμοια αποτελέσματα είχαμε και από το πρόγραμμα του Ανοικτού Πανεπιστημίου το οποίο στοχεύει 
στην καλλιέργεια γνώσης για τον πολιτισμό μας.  Λειτούργησε πιλοτικά κατά την περσινή ακαδημαϊκή χρονιά, 
έχει διάρκεια ενός έτους και πρόκειται για προπτυχιακό πρόγραμμα.  Σε αυτό συμμετείχαν είκοσι νέοι απόδημοι 
Κύπριοι ηλικίας 25 έως 34 χρόνων από τη Μεγάλη Βρετανία, τον Καναδά, τη Νότιο Αφρική και την Αυστραλία.  
Πρόκειται για εξειδικευμένο πρόγραμμα για την ιστορία της Κύπρου, το οποίο λειτούργησε μέσω ηλεκτρονικής 
πλατφόρμας.  Στο πλαίσιο του προγράμματος περιλαμβάνεται και επίσκεψη στην Κύπρο διάρκειας μιας 
βδομάδας κατά το μήνα Ιούλιο.  Η επίσκεψη αυτή αποτελεί μέρος της εκπαίδευσης και οι φοιτητές κατά την εδώ 
παραμονή τους διαμένουν σε εστίες του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Το κόστος των εισιτηρίων καλύφθηκε από το 
Υπουργείο Εξωτερικών. 

 Οι συμμετέχοντες απεδείχθη ότι έχουν αποκτήσει κίνητρα και ότι έχουν την επιθυμία ανάμειξης σε ό,τι 
αφορά στα κυπριακά θέματα.  Μάλιστα ένας εκ των φοιτητών που συμμετείχε στο πρόγραμμα του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου σήμερα ηγείται του λόμπι στο Ηνωμένο Βασίλειο.  Στόχος είναι να προσφερθεί και την επόμενη 
χρονιά το ίδιο πρόγραμμα. 

 Αναφερόμενη σε θέματα γλώσσας και ιστορίας, θα ήθελα να ανοίξω ένα ακόμα μεγάλο κεφάλαιο που 
καθορίζει τις σχέσεις των ομογενών μας με την Κύπρο μέσα από τη γνώση.  Εστιάζω στο σημαντικό έργο της 
Κυπριακής Εκπαιδευτικής Αποστολής Μεγάλης Βρετανίας, η οποία αποτελεί τον κύριο φορέα μέσω του οποίου 
από το 1969 το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενισχύει τις προσπάθειες της κυπριακής παροικίας στη 
Μεγάλη Βρετανία για συντήρηση και καλλιέργεια της εθνικής, θρησκευτικής, πολιτιστικής και γλωσσικής 
ταυτότητας των παιδιών και του συνόλου των μελών της.  Σαράντα εκπαιδευτικοί δάσκαλοι βρίσκονται για τη 
φετινή σχολική χρονιά αποσπασμένοι στην ΚΕΑ.  Για να καλυφθούν οι ανάγκες, επιστρατεύονται και 
ωρομίσθιοι δάσκαλοι οι οποίοι είτε βρίσκονται στη Μεγάλη Βρετανία με εκπαιδευτική άδεια είτε είναι μόνιμοι 
κάτοικοι της χώρας.  Λειτουργούν 74 συνολικά παροικιακά σχολεία, στα οποία έχουν φοιτήσει 7 000 περίπου 
μαθητές. 

 Στα πλαίσια των προσπαθειών για παροχή εκπαιδευτικής βοήθειας στους ομογενείς, το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού αποστέλλει εκπαιδευτικό υλικό σε όλα τα ελληνικά σχολεία και φορείς των απανταχού 
ομογενών και φιλοξενεί ομάδες παιδιών από τις διάφορες παροικίες στις κατασκηνώσεις του.  Κατά τη διάρκεια 
της παραμονής τους τα παιδιά έχουν την ευκαιρία να παρακολουθήσουν εκπαιδευτικά προγράμματα σχετικά 
με την ελληνική γλώσσα και τον πολιτισμό. 

 Τα τελευταία χρόνια -και αυτό θα πρέπει να είναι από όλους παραδεχτό- έχουν προωθηθεί αρκετά 
ζητήματα που αφορούν τους απόδημους.  Πέραν των όσων έχω αναφέρει, έχει αναδιαμορφωθεί η δομή στον 
τομέα της διαφώτισης, έχουν αξιοποιηθεί οι δυνατότητες που προσφέρονται από την τεχνολογία για 
αναβάθμιση της επικοινωνίας, το διαδίκτυο, επιλύθηκαν τα προβλήματα με το δορυφορικό πρόγραμμα της 
δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.  Το σήμα -και αυτό ήταν διαχρονική απαίτηση των ομογενών- φτάνει σήμερα μέχρι 
την Αυστραλία, Νέα Ζηλανδία, Καναδά, Αμερική.  Εντός των επόμενων δύο μηνών το σήμα της δημόσιας 
ραδιοτηλεόρασης θα φτάνει μέχρι τη Νότιο Αφρική.  Να πω επίσης ότι με οδηγίες της κυβέρνησης το παρόν 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ δημιούργησε πρόγραμμα για τους απόδημους με καινούριες παραγωγές και δεν 
προβάλλονται πλέον επαναλήψεις. 

 Βέβαια, πρωτοβουλίες οι οποίες προάγουν την επικοινωνία μεταξύ των ομογενών μας λαμβάνονται και 
σε τοπικό επίπεδο σε κάθε χώρα με τη διοργάνωση διάφορων δραστηριοτήτων, όπως ποδοσφαιρικά 
τουρνουά, φεστιβάλ και βραδιές ψυχαγωγίας με μουσική, ούτως ώστε να δίνεται η ευκαιρία σε νέους να 
κοινωνικοποιούνται και να ανταλλάσσουν απόψεις και προβληματισμούς. 

 Πληροφοριακά αναφέρω ότι τα τελευταία δέκα χρόνια, σύμφωνα με τα στοιχεία της Νεολαίας της 
Ομοσπονδίας Αποδήμων Κυπρίων, πέραν των 50 000 ατόμων έχουν παρευρεθεί σε τέτοιες εκδηλώσεις και 
περίπου 5 000 έχουν συμμετάσχει σε ποδοσφαιρικά τουρνουά.  Έχουν γίνει αναμφίβολα πολλά.  Μπορούν να 
γίνουν περισσότερα;  Απαντώ “ναι”!  Οι δεσμοί με την ομογένεια είναι άρρηκτοι, οι σχέσεις διατηρούνται 
ζωντανές. 

 Κλείνοντας, θέλω για άλλη μια φορά να αναφερθώ στη ΝΕΠΟΜΑΚ, στη νεολαία των αποδήμων 
Κυπρίων, και να πω ότι οι νέοι αποτελούν το καλύτερο κομμάτι κάθε κοινωνίας.  Κουβαλούν την ελπίδα για ένα 
καλύτερο αύριο και η Κύπρος θα συνεχίσει να έχει άξιους πρεσβευτές τους νεαρούς ομογενείς σε κάθε γωνιά 
του κόσμου. 

   Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Τώρα θα καλέσω στο βήμα τον κ. Σοφοκλή Φυττή από το Δημοκρατικό Κόμμα για τη δική του 
συνεισφορά στη συζήτηση. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο ρόλος των αποδήμων Κυπρίων ήταν πάντοτε δημιουργικός και καθοριστικός για την προβολή της 
πατρίδας μας στο εξωτερικό, ιδιαίτερα μάλιστα αναφορικά με τη διαφώτιση και την προώθηση των θέσεων της 
Κύπρου για το κυπριακό πρόβλημα και τις διεκδικήσεις μας. 

 Οι απόδημοι, οι οποίοι ήταν πάντα οργανωμένοι σε θρησκευτικούς, εκκλησιαστικούς, πολιτιστικούς, 
εκπαιδευτικούς, παροικιακούς ή άλλους συνδέσμους και κοινότητες, για να κρατήσουν ζωντανούς τους 
δεσμούς τους με την Κύπρο, καθώς και με την ελληνική τους ταυτότητα, ίδρυσαν την ΠΟΜΑΚ και την ΠΣΕΚΑ 
αμέσως μετά την τουρκική εισβολή το 1974.  

 Εξαιρετικής επίσης σημασίας αποτέλεσε και η ίδρυση πριν από μια δεκαετία της ΝΕΠΟΜΑΚ, της 
Νεολαίας της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας Αποδήμων Κυπρίων, στην οποία  δραστηριοποιούνται πολλοί νέοι, 
χιλιάδες μπορώ να πω, αναφορικά με τα θέματα που απασχολούν την ομογένεια, με πρώτιστο στόχο τη  
διατήρηση και ενίσχυση της επαφής των νεότερων γενεών με την Κύπρο, τον πολιτισμό και τις παραδόσεις 
μας. 

 Η δράση και η προσφορά τους όλα αυτά τα χρόνια κρίνεται ιδιαίτερα σημαντική και υποβοηθητική για 
την εθνική μας υπόθεση.  Κατάφεραν με εκδηλώσεις και άλλες δραστηριότητες να μεταφέρουν τον πόνο, την 
τραγωδία και τον αγώνα της Κύπρου στις χώρες που διαμένουν και να ευαισθητοποιήσουν κυβερνήσεις, 
πολιτικά κόμματα, οργανώσεις, καθώς και ευρύτερα την κοινή γνώμη.  Με τη συνεχή δράση τους κρατούν στην 
πολιτική επικαιρότητα των χωρών τους το Κυπριακό ως διεθνές πρόβλημα εισβολής και κατοχής μεγάλου 
μέρους των εδαφών της Κυπριακής Δημοκρατίας από την Τουρκία, η οποία ως κατοχική δύναμη συνεχίζει την 
καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων  του λαού μας.  

 Διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις της Κύπρου, από το 1974 μέχρι σήμερα, είχαν και έχουν πολλές ελπίδες 
και προσδοκίες από τους απόδημούς μας. Θεωρούνται πρεσβευτές της Κύπρου στις χώρες διαμονής τους, με 
βασική αποστολή την πολιτική της διαφώτισης και προώθησης των θέσεών μας αναφορικά με την επίλυση του 
κυπριακού προβλήματος.  Η συνεχής καταγγελία της παρανομίας και της αδιαλλαξίας της Τουρκίας αποτελεί 
πρώτιστη και βασική αποστολή της διαφώτισης που προωθούν οι απόδημοί μας.  Γι’ αυτό, η πολιτεία και όλοι 
μας, οφείλουμε να ενισχύουμε τις προσπάθειές τους και να στηρίζουμε το έργο τους μέσω διαύλων 
αμφίδρομης επικοινωνίας και αλληλοενημέρωσης. 

 Στους σημερινούς καιρούς  που ζούμε, της παγκοσμιοποίησης και της οικονομικής ύφεσης στην 
Ευρώπη και όχι μόνο, του διαρκούς και σκληρού ανταγωνισμού και του προσδιορισμού των διεθνών σχέσεων 
στη βάση διαφόρων συμφερόντων, η σημασία του κυπριακού ελληνισμού της διασποράς δημιουργεί αυξημένες 
ευθύνες στο κράτος. Είναι σήμερα όσο ποτέ άλλοτε επιβαλλόμενη η στήριξη των αποδήμων μας από το 
κράτος.  Χρειάζεται παράλληλα σωστή καθοδήγηση και ειλικρινής συνεργασία, ώστε να μπορέσουν να φέρουν 
εις πέρας την αποστολή τους, έτσι όπως αυτή καθορίζεται από τις σημερινές περιστάσεις.  Η διάσπαση και των 
αποδήμων θα είναι πλήρως καταστροφική. 

 Σ’ αυτό το παγκοσμιοποιημένο περιβάλλον πρέπει να υπάρξει η απαραίτητη συνεργασία τόσο από το 
κράτος και την πολιτεία όσο και από τα κόμματα, τους οργανωμένους φορείς και την εκκλησία, ώστε να 
βρεθούν νέοι τρόποι προβολής, προώθησης και στήριξης των εθνικών μας συμφερόντων και διεκδικήσεων, 
αλλά και ενίσχυσης δράσεων σε όλα τα μήκη και πλάτη του πλανήτη.  Όλοι έχουμε ευθύνη, ο καθείς στο 
μερίδιο που του αναλογεί, για τους νέους αυτούς τρόπους.  Χρειάζεται ενότητα και ένα αρραγές εθνικό μέτωπο.  
Ένας τέτοιος σχεδιασμός είναι ευθύνη και αρμοδιότητα πρώτιστα της κυβέρνησης.  

 Στα πλαίσια συνεργασίας Κύπρου και Ελλάδας, πιστεύω ότι ήδη έχουν προβεί στις δέουσες 
διαπιστώσεις και άρχισε να αναπτύσσεται ένας ουσιαστικός προγραμματισμός προς αυτή την κατεύθυνση.  Οι 
αγώνες και οι επιδιώξεις είναι κοινοί.  Είναι γνωστό ότι η  ΣΑΕ, η Συνομοσπονδία Αποδήμων Ελλήνων, 
εκπληρώνει ένα πολύ σοβαρό ρόλο όσον αφορά τους Ελλαδίτες απόδημους. Ο ελληνισμός γενικά της 
διασποράς μπορεί να συνεισφέρει ουσιαστικά προς αυτή την κατεύθυνση, αψηφώντας τις δύσκολες συγκυρίες 
που πλήττουν Ελλάδα και Κύπρο, λόγω της πρωτοφανούς οικονομικής ύφεσης και κρίσης χρέους.  

 Παρά τις δυσκολίες αυτές, ο απόδημος ελληνισμός πρέπει να μείνει ανεπηρέαστος και προσηλωμένος 
στην αποστολή του, στη διατήρηση δηλαδή της ενότητας και της κυπριακής καταγωγής, στη διατήρηση της 
γλώσσας και στη διατήρηση της φλόγας για την αγάπη προς την Κύπρο και τους ιδιαίτερους τόπους 
καταγωγής τους.  Ο απόδημος κυπριακός ελληνισμός, παρά τις έντονες αντίξοες συνθήκες, θα πρέπει για 
ιδιαίτερα εθνικούς λόγους να αντιπαλέψει την αφομοίωση την οποία υφίσταται με πολλούς τρόπους στις χώρες 
διαμονής του. 
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 Η αναβάθμιση και αναζωογόνηση των σχέσεων Κύπρου και Ελλάδας με πολλές ομάδες κρατών, 
παράλληλα με την αξιοποίηση του ρόλου μας μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιστεύουμε πως θα συμβάλουν 
στην επιτυχία των προσπαθειών μας για την προώθηση και στήριξη των εθνικών μας διεκδικήσεων. 

 Παράλληλα, ο ρόλος της Εκκλησίας της Κύπρου είναι ιδιαιτέρως σημαντικός στην προσπάθεια στήριξης 
της ομογένειας σε πολιτιστικό, θρησκευτικό και κοινωνικό επίπεδο.  Η Εκκλησία διαχρονικά έχει αποτελέσει ένα 
στήριγμα και έχει βοηθήσει τον ελληνισμό διαμέσου των αιώνων στο να παραμείνουν ενωμένοι οι Έλληνες και 
να διατηρήσουν την ταυτότητά τους, τα ήθη και τα έθιμα.  Η μεταλαμπάδευση των αρχών και των αξιών του 
ελληνορθόδοξου φρονήματος, θεωρούμε ότι αποτελεί ευθύνη και αποστολή της Εκκλησίας μας.  Είναι πολύ 
σημαντικό πιστεύω οι νέοι δεύτερης και τρίτης γενιάς αποδήμων να παραμείνουν κοντά στην Εκκλησία, ως 
φορέα θρησκευτικής πίστης, αλλά και διατήρησης της πολιτιστικής μας παράδοσης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ορισμένες σκέψεις και εισηγήσεις για βελτίωση της κατάστασης είναι χρήσιμο να ακουστούν, ιδιαίτερα 
σε ό,τι αφορά τη διατήρηση και ενίσχυση της επαφής των νεότερων γενεών αποδήμων με την Κύπρο.  Βέβαια, 
η κάθε εισήγηση μπορεί να μελετηθεί ανάλογα με τη χώρα φιλοξενίας των αποδήμων μας και τις τοπικές 
συνθήκες. 

 Εισηγούμαστε έτσι την παροχή κινήτρων προς τους απόδημους νέους, ώστε να υπάρχει ενθάρρυνση 
για φοίτηση στα πανεπιστήμια της χώρας μας.  Σημειώνω ότι ήδη το Πανεπιστήμιο Κύπρου παρέχει κάποιες 
υποτροφίες που απευθύνονται και προς τους απόδημούς μας, αλλά αυτό δεν είναι αρκετό από μόνο του.  
Χρειάζεται το κράτος να δημιουργήσει εκείνες τις προϋποθέσεις, παρέχοντας συγκεκριμένα κίνητρα μέσω 
υποτροφιών για φοίτηση αποδήμων σπουδαστών σε όλα τα πανεπιστήμια της χώρας τόσο κρατικά όσο και 
ιδιωτικά.  Οι παλιννοστούντες μαθητές-φοιτητές θα μπορούσαν να έχουν στοχευμένα κίνητρα, για να έρθουν να 
φοιτήσουν και να παραμείνουν στο νησί μας. 

 Υποστηρίζουμε επίσης την περαιτέρω ενίσχυση της παροικιακής παιδείας, απρόσκοπτα, χωρίς να 
επιτρέψουμε στην οικονομική ύφεση που μαστίζει Ελλάδα και Κύπρο να αποβεί εις βάρος των παιδιών της 
ομογένειας, διασφαλίζοντας τα επιμίσθια  των δασκάλων της παροικίας.  Να ενθαρρύνουμε επίσης 
προγράμματα επισκέψεων μαθητών από σχολεία της ομογένειας κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, ώστε η 
εκμάθηση της γλώσσας να συνδυάζεται ευχάριστα με τις καλοκαιρινές διακοπές τους.  Μια καλή ιδέα θα ήταν 
όπως τέτοια προγράμματα υιοθετηθούν σε συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση, ιδιαίτερα τους 
κατεχόμενους δήμους και κοινότητες. 

 Για να είμαστε όμως και ρεαλιστές, να αναφέρω ότι γνωρίζουμε καλά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν 
τα παιδιά των αποδήμων αναφορικά με την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας, αφού τα παιδιά είναι 
υποχρεωμένα να παρακολουθούν τις εγκύκλιες σπουδές των χωρών διαμονής τους, με αποτέλεσμα να 
κλέβουν από τον πολύτιμο ελεύθερό τους χρόνο, για να παρακολουθούν τα μαθήματα στα ελληνικά σχολεία.  
Επομένως, η διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας θα πρέπει να γίνει πιο ελκυστική, ώστε τα παιδιά να μην την 
αντιμετωπίζουν ως καταναγκασμό.  Λόγω της σοβαρότητας του προβλήματος, θα πρέπει οι γονείς να μιλούν 
την ελληνική γλώσσα στα παιδιά από τη νηπιακή τους ηλικία.  Προς αυτή την κατεύθυνση μπορούν να 
αναπτυχθούν και να ενισχυθούν διαδικτυακά προγράμματα σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και την Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων για την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας 
από το σπίτι. 

 Στο σημείο αυτό να χαιρετίσουμε την πρωτοβουλία της ΝΕΠΟΜΑΚ και του Συμβουλίου Αποδήμου 
Ελληνισμού για το πρόγραμμα δωρεάν εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας μέσω του διαδικτύου.  
Αντιλαμβάνομαι ότι έχουν επίσης γίνει αρκετά σε επίπεδο συνεργασίας μεταξύ Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
και ΝΕΠΟΜΑΚ.  Εισηγούμαστε ότι είναι  αναγκαίο όπως τα δύο αυτά σώματα συσφίξουν περαιτέρω τη 
συνεργασία τους, αρχής γενομένης από τη συμμετοχή στο ειδικό Συμβουλευτικό Σώμα του Οργανισμού 
Νεολαίας αντιπροσωπείας της ΝΕΠΟΜΑΚ και με τακτικές, θεσμοθετημένες, ολοήμερες συνεδριάσεις, 
τουλάχιστον δύο φορές το χρόνο.  Με αυτό τον τρόπο θα συντονίζονται οι δράσεις τους για τους επόμενους 
μήνες, με στόχο τη συναντίληψη και συναπόφαση σε διάφορα θέματα που τους αφορούν. 

 Επίσης, πρέπει να υποβοηθούνται όσοι επιθυμούν τον επαναπατρισμό.  Μετά λύπης μου παρατηρώ ότι 
παρουσιάζονται προβλήματα στους απόδημους επαναπατρισθέντες σε ό,τι αφορά την ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη-κάρτα νοσηλείας, αλλά και σε θέματα συντάξεων.  

 Αποτελεί δυσμενή διάκριση και κατάφορη αδικία από ένα κράτος που θέλει να σέβεται τους πολίτες του 
και το οποίο παρέχει αφειδώλευτα συγκεκριμένα ωφελήματα προς τους συμπατριώτες μας Τουρκοκύπριους 
την ίδια στιγμή να δυσκολεύει ή να αρνείται την παροχή των ίδιων ωφελημάτων σε απόδημους και 
επαναπατρισθέντες Ελληνοκύπριους, οι οποίοι σε πολλές περιπτώσεις έχουν εξαναγκαστεί να ξενιτευτούν 
ακριβώς λόγω της εισβολής και της κατοχής.   

 Η αδικία εντείνεται, εάν αναλογιστεί κανείς ότι πολλοί από τους Τουρκοκύπριους οι οποίοι εργάζονται 
στις ελεύθερες περιοχές και απολαμβάνουν τα ωφελήματα της Κυπριακής Δημοκρατίας επιστρέφουν στα 
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κατεχόμενα και Κύριος οίδε ποιου πρόσφυγα την περιουσία νέμονται!  Αυτό το επισημαίνω, για να καταδείξω 
το μέγεθος του προβλήματος που συναντούν πολλοί απόδημοι πρόσφυγες όταν επαναπατρίζονται και 
αντιμετωπίζουν τεράστιες δυσκολίες, για να περιληφθούν στα στεγαστικά σχέδια των προσφύγων ή και σε 
άλλα σχέδια κοινωνικής πολιτικής. 

 Επίσης, ανάμεσα στους απόδημούς μας υπάρχουν εξαιρετικού επιπέδου επιστήμονες, καταξιωμένοι ο 
καθένας στον τομέα του, που διαπρέπουν σε πανεπιστήμια, οργανισμούς, επιχειρήσεις και ούτω καθεξής, για 
τους οποίους η Κύπρος νιώθει ιδιαίτερη υπερηφάνεια.  Μάλιστα ορισμένοι γίνονται και νομπελίστες!  Η πολιτεία 
οφείλει να στραφεί προς όλους αυτούς τους απόδημούς μας και ιδιαίτερα τους νέους και να ζητήσει τη 
συμμετοχή και τη συνεργασία τους σε στοχευμένες προσπάθειες για αντιμετώπιση της εξαιρετικά κρίσιμης 
κατάστασης που διέρχεται η πατρίδα μας τόσο στο Κυπριακό όσο και στην οικονομία.  Πέραν της ικανοποίησής 
τους για την αναγνώριση από την πατρίδα τους, αυτή η ενέργεια θα τους δώσει ένα επιπλέον κίνητρο να 
παραμείνουν κοντά στις ρίζες τους και να νιώσουν ότι προσφέρουν στον τόπο τους. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση, μια εισήγηση που μπορεί να μελετηθεί και να εφαρμοστεί είναι η σύσταση 
ενός άτυπου συμβουλίου υπό την ευθύνη του Προέδρου της Δημοκρατίας ή του Υπουργού Εξωτερικών στο 
οποίο να συμμετέχουν έγκριτοι επιστήμονες και καταξιωμένες προσωπικότητες της ομογένειας. Στόχος η 
αλληλοενημέρωση και η προώθηση θεμάτων που αφορούν τις εθνικές μας διεκδικήσεις τόσο σε πολιτικό όσο 
και σε οικονομικό επίπεδο.  Με αυτό τον τρόπο μπορούμε να αξιοποιούμε στο έπακρο τις όποιες προκλήσεις 
παρουσιάζονται μπροστά μας και να ενισχύουμε τη διείσδυση της Κυπριακής Δημοκρατίας σ’ όλα τα διεθνή 
φόρα και στους χώρους  λήψης αποφάσεων. 

 Περαιτέρω, εισηγούμαστε την παροχή ισχυρών κινήτρων, ειδικά για τους νέους  απόδημούς μας, ώστε 
να ενθαρρυνθούν να επενδύσουν στην πατρίδα μας σε διάφορους τομείς.  Παράλληλα, θετικό μέτρο για τους 
παλιννοστούντες είναι η μείωση των φόρων απόκτησης κατοικίας, αυτοκινήτου και επαγγελματικής στέγης.  
Κάτι υπάρχει σ’ αυτό το επίπεδο, αλλά πρέπει να ενισχυθεί περαιτέρω.  Κατανοούμε τις οικονομικές δυσκολίες 
που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία, όμως θα πρέπει να εξεταστούν τρόποι, για να επιλυθεί το πρόβλημα 
με τη δορυφορική κάλυψη των προγραμμάτων του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και άλλων σταθμών.  
Είμαι βέβαιος ότι οι προσπάθειες τόσο της δημόσιας όσο και της ιδιωτικής τηλεόρασης και των ραδιοφωνικών 
σταθμών μέσω του διαδικτύου συνεχώς αναβαθμίζονται. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι, όπως οι ίδιοι οι απόδημοι διαβεβαιώνουν όταν τους συναντούμε 
και στο εξωτερικό, αλλά και στα συνέδριά τους, ότι θα συνεχίσουν να συμμετέχουν στους αγώνες της Κύπρου...  
Γιατί, όπως αρκετοί γνωρίζετε, οι ιδρυτές της ΠΟΜΑΚ και της ΠΣΕΚΑ πολύ σωστά αποφάσισαν ότι οι 
απόδημοι θα υποστηρίζουν πάντοτε τη δημοκρατικά εκλελεγμένη κυβέρνηση της Κύπρου και ότι δεν ξεχνούν 
τα κατεχόμενα μέρη της και τους τόπους καταγωγής τους. 

 Όλοι μαζί ενωμένοι θα συνεχίσουν, μαζί με εμάς εδώ στην Κύπρο, το σκληρό και άνισο αγώνα, για να 
ζήσουμε σε μια πραγματικά ελεύθερη πατρίδα χωρίς ξένα στρατεύματα και εγγυήσεις, χωρίς συρματοπλέγματα 
μίσους και διαχωρισμού.  Να ζήσουμε μέσα σε συνθήκες ασφάλειας, ειρήνης, δημοκρατίας και δικαιοσύνης σε 
μια Κύπρο επανενωμένη και ελεύθερη, κοινή και ευτυχισμένη πατρίδα όλων των κατοίκων της, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Αρμενίων, Μαρωνιτών και Λατίνων.  Σε μια πατρίδα όπου θα κατοχυρωθούν 
όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα των κατοίκων και ασφαλώς και ημών των προσφύγων, που πολλοί, λόγω 
προσφυγιάς, έχουν καταφύγει στο εξωτερικό. 

  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή, για τη συνεισφορά σας στη συζήτηση. 

 Παρακαλώ τώρα τον κ. Φειδία Σαρίκα από την ΕΔΕΚ, που είναι ο τελευταίος ομιλητής, με την ομιλία του 
οποίου θα ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συζητούμε σήμερα ένα ιδιαίτερα σημαντικό θέμα που είναι άρρηκτα συνδεδεμένο με το παρελθόν, το 
παρόν και πρωτίστως το μέλλον της χώρας μας.  Συζητούμε το θέμα των αποδήμων μας, για να δούμε το ρόλο 
και την προσφορά τους, τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, την πολιτική του κράτους για στήριξη των 
αποδήμων και επαναπατρισθέντων, ποια νέα μέτρα θα πρέπει να ληφθούν και ποιες νέες πολιτικές θα πρέπει 
να χαραχθούν. 

 Πολλοί συμπατριώτες μας, από την εποχή των παγκόσμιων πολέμων, λόγω της φτώχειας που 
επικρατούσε στην Κύπρο ως συνέπεια της παγκόσμιας οικονομικής κατάστασης αλλά προπάντων λόγω των 
πολιτικών που εφάρμοζαν οι Άγγλοι αποικιοκράτες, αναγκάστηκαν να μετοικήσουν σε διάφορες χώρες, κυρίως 
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στην Αγγλία, την Ελλάδα, την Αφρική και τον Καναδά σε μια προσπάθεια να δημιουργήσουν καλύτερες 
συνθήκες διαβίωσης για τις οικογένειές τους. 

 Οι μεταναστευτικές ροές αυξήθηκαν δραματικά με την τουρκική εισβολή του 1974, η οποία ξερίζωσε 
χιλιάδες συμπατριώτες μας από τις πατρογονικές τους εστίες.  Πολλοί από αυτούς βρήκαν, όπως ήλπιζαν, 
προσωρινό καταφύγιο στις ελεύθερες περιοχές, ενώ άλλοι πήραν το δρόμο της ξενιτιάς και προσπάθησαν να 
κτίσουν από το μηδέν ένα μέλλον γι’ αυτούς και τις οικογένειές τους σε χώρες του εξωτερικού. 

 Σήμερα οι απόδημοι Κύπριοι ξεπερνούν τις 500 000 εγκατεστημένοι στις πέντε ηπείρους και κυρίως 
στην Αγγλία, την Ελλάδα, την Αυστραλία, τον Καναδά, τις Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής και την Αφρική, χώρες 
στις οποίες συγκεντρώνονται χιλιάδες απόδημοί μας, αλλά και σε πολλές άλλες κυρίως ευρωπαϊκές χώρες 
όπου συγκεντρώνεται μικρότερος αριθμός. 

 Όσα χρόνια και εάν περάσουν, οι απόδημοί μας ως ζωντανό, πολύτιμο και αναπόσπαστο κομμάτι του 
λαού μας βρίσκονται στην πρώτη γραμμή του αγώνα για ελευθερία και δικαίωση.  Με τη δράση και τις 
πρωτοβουλίες τους έχουν καταστεί πρωταγωνιστές και σημαιοφόροι για τον τερματισμό του μιάσματος της 
τουρκικής στρατιωτικής κατοχής και την αποκατάσταση των καταπατημένων ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
ελευθεριών του λαού μας. 

 Είναι αυτοί οι άνθρωποι που μεγαλώνουν τα παιδιά τους σ’ ένα τόπο ξένο, μακριά από την πατρίδα 
τους, προσπαθώντας όμως να τα γαλουχήσουν με τις αξίες του ελληνισμού και να τα διδάξουν για τον τόπο 
τους που βρίσκεται μίλια μακριά και όμως κατέχει τεράστια θέση στην καρδιά τους.  Οι απόδημοί μας έχουν 
προσφέρει και προσφέρουν καθημερινά πολλές υπηρεσίες στην Κύπρο με την πολυδιάστατη δραστηριότητά 
τους. 

 Η πρώτη γενιά των αποδήμων, οι οποίοι είναι καλά οργανωμένοι και αυτοδημιούργητοι, αποτελεί 
παράδειγμα προς μίμηση.  Είναι οργανωμένοι σε σωματεία, σε εκπαιδευτικές οργανώσεις με κύριο σκοπό τους 
τη λειτουργία ελληνικών σχολείων στις κοινότητες, στις κατά τόπους εκκλησίες, σε πολιτιστικούς και άλλους 
συνδέσμους, καθώς και σε ποδοσφαιρικούς συλλόγους. 

 Η Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων λειτούργησε το 1976 και με την αναβάθμιση του ρόλου 
της αργότερα προσφέρει σημαντικές υπηρεσίες στους αποδήμους, προωθώντας διάφορες πολιτικές και 
προγράμματα.  Βασικός στόχος είναι η διατήρηση επαφής με τους φορείς της διασποράς.  Στο πλαίσιο των 
διάφορων προγραμμάτων σε συνεργασία με τους φορείς των αποδήμων διοργανώνει προγράμματα φιλοξενίας 
παιδιών της διασποράς στην Κύπρο, με στόχο τη γνωριμία τους με τη χώρα καταγωγής τους, τις παραδόσεις, 
τα ήθη και τα έθιμα του τόπου μας, την ιστορία, αλλά και τη σύγχρονη Κύπρο και τη διαφύλαξη της πολιτιστικής 
τους ταυτότητας.  Επίσης, διοργανώνει τα παγκόσμια συνέδρια αποδήμων Κυπρίων, στηρίζει και ενισχύει 
οικονομικά τις πολιτιστικές δραστηριότητες των οργανώσεών τους, μελετά και προωθεί τα θέματα που 
αφορούν τους αποδήμους και τους επαναπατρισθέντες. 

 Μεταξύ των βασικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι απόδημοι και οι επαναπατρισθέντες είναι το 
θέμα της απασχόλησης, των κοινωνικών ασφαλίσεων και των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων, της διακίνησης 
κεφαλαίων για όσους κατοικούν σε χώρες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, η 
εκπαίδευση των παιδιών τους, η εξασφάλιση της κυπριακής υπηκοότητας, τα προβλήματα στέγασης, 
φορολογικά θέματα, προβλήματα αναγνώρισης και ένταξης σε διάφορα κυβερνητικά προγράμματα στέγασης 
και επιδότησης για επαναπατριζόμενους πρόσφυγες. 

 Ωστόσο, τα μεγάλα προβλήματα και δυσκολίες εντοπίζονται στα ζητήματα που σχετίζονται με τα παιδιά 
των αποδήμων μας, τη δεύτερη και τρίτη γενιά ομογενών.  Αυτά τα παιδιά είναι νέοι και νέες που γεννήθηκαν 
και μεγάλωσαν σε μια άλλη χώρα, σε μια άλλη κοινωνία με διαφορετική νοοτροπία και τα οποία προσπαθούν 
να προσαρμοστούν στα δεδομένα που αντιμετωπίζουν, σε μια πραγματικότητα άγνωστη για αυτά.  Τα παιδιά 
των αποδήμων μας είναι αναπόσπαστο κομμάτι της ραχοκοκαλιάς της νεολαίας της Κύπρου.  Γι’ αυτό και η 
πολιτεία οφείλει να εγκύψει με ενδιαφέρον σ’ αυτά και να τους προσφέρει απλόχερα ό,τι προσφέρει σ’ όλα τα 
παιδιά της Κύπρου. 

 Χρειάζεται να δημιουργηθεί μια πλατφόρμα επικοινωνίας με την απόδημη κυπριακή νεολαία, με στόχο 
την ενημέρωση, στήριξη και αξιοποίηση των δυνατοτήτων αυτών των νέων σε διάφορους τομείς, όπως είναι η 
προώθηση του εθνικού προβλήματος και η αξιοποίηση των επιστημονικών και επιχειρηματικών τους 
δυνατοτήτων.  Αυτοί οι νέοι βρίσκονται κυριολεκτικά στις τέσσερις γωνιές του πλανήτη και αυτονόητα μπορούν 
να προσφέρουν πολλά στην πατρίδα μας.  Η πολιτεία οφείλει να συμβάλει στην αναβάθμιση της καθημερινής 
ζωής του απόδημου Κύπριου νέου με τρόπους αποτελεσματικούς και πρακτικούς.  Συγκεκριμένα θα μπορούσε 
να δημιουργηθεί ένα δίκτυο ενημέρωσης των αποδήμων Κύπριων νέων για θέματα εκπαίδευσης και 
επαγγελματικής αποκατάστασης και προοπτικής επαναπατρισμού τους. 

 Βέβαια, για να γεννηθεί η επιθυμία επαναπατρισμού, αυτοί οι νέοι θα πρέπει να έχουν την ευκαιρία να 
έρθουν σε επαφή με την κυπριακή πραγματικότητα και αυτό μπορεί να επιτευχθεί μέσα από οργανωμένες 
επισκέψεις στην Κύπρο.  Αυτές οι επισκέψεις θα μπορούσαν να οργανώνονται μέσα από ένα δίκτυο 
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ανταλλαγών και φιλοξενίας από οικογένειες της Κύπρου και των αποδήμων Κυπρίων, μέσα από προγράμματα 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, αλλά και με την αξιοποίηση διαφόρων ευρωπαϊκών προγραμμάτων.  
Έτσι, οι απόδημοι νέοι της Κύπρου θα διατηρήσουν την επαφή με τον τόπο τους και θα ενισχύσουν την αγάπη 
για την πατρίδα τους.  Θα ενημερωθούν για τα προβλήματα της Κύπρου, ιδιαίτερα για το εθνικό μας θέμα, και 
θα συμβάλουν με το δικό τους τρόπο στην προώθησή του.  Ταυτόχρονα, θα μπορέσουν να προσφέρουν στην 
πατρίδα μας σημαντικές υπηρεσίες σε διάφορους άλλους τομείς.  Οι απόδημοί μας θέλουν και μπορούν, φτάνει 
και εμείς να είμαστε πιο κοντά στα προβλήματά τους δίνοντας λύσεις και προοπτικές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σαρίκα για την ομιλία του, με την οποία έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση για το θέμα των 
αποδήμων. 

 Θα παρακαλέσω τις υπηρεσίες της Βουλής να αποστείλουν όλες τις ομιλίες των βουλευτών στην 
Υπηρεσία Αποδήμων και Επαναπατρισθέντων του Υπουργείου Εξωτερικών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 18 Οκτωβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
 1.  Ο περί του Αμετάκλητου του Διακανονισμού στα Συστήματα 

Πληρωμών και στα Συστήματα Διακανονισμού Αξιογράφων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.156-2012). 

 2.  Ο περί Δημόσιας Προσφοράς και Ενημερωτικού Δελτίου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.171-2012). 

 3.  Ο περί Επενδυτικών Υπηρεσιών και Δραστηριοτήτων και 
Ρυθμιζόμενων Αγορών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.177-2012). 

 4.  Ο περί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς 
Διαπραγμάτευση σε Ρυθμιζόμενη Αγορά) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.178-2012). 

 5.  Ο περί των Πράξεων Προσώπων που Κατέχουν Εμπιστευτικές 
Πληροφορίες και των Πράξεων Χειραγώγησης της Αγοράς 
(Κατάχρηση Αγοράς) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.180-2012). 

 6.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.189-2012).                                                                                              

 7.  Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Πάφου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.192-2012). 

 8.  Ο περί Ερευνητικών Επιτροπών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.048-2011). 

 9.  Ο περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών 
Διευθυντών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.081-2012). 

 10.  Ο περί Διατυπώσεων Υποβολής Δηλώσεων για τα Πλοία κατά τον 
Κατάπλου ή/και Απόπλου από Λιμένες της Δημοκρατίας Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.169-2012). 
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 11.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
3) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.096-2011). 

 12.  Ο περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.004-2012). 

 13.  Οι περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.006-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και οι 

δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 2. «Οι κατασκοπευτικές δραστηριότητες των Βρετανών και η ανάγκη της 
επιβαλλόμενης νόμιμης αντίδρασης της Κυπριακής Δημοκρατίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Βαρνάβα). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.013-2012). 

 3. «Η ανάγκη προστασίας της δημόσιας υγείας και του φυσικού 
περιβάλλοντος από τη διάθεση γενετικά τροποποιημένων τροφών και 
την καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων ποικιλιών φυτών». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιώργου Περδίκη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.014-2012). 

 4. «Η αναγκαιότητα στήριξης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.015-2012). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.55 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργιάδης Χάρης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γιώργος Περδίκης Γιώργος 
  
Δίπλαρος Ευθύμιος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 
  
Ζαχαρίου Ζαχαρίας Προκοπίου Γεώργιος 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σαρίκας Φειδίας 

Κουλίας Ζαχαρίας Σταυριανός Πανίκκος 

Κουτσού Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυριακίδου Αθηνά Συλλούρης Δημήτρης 

Κυριακίδου Στέλλα Τάσου Γεώργιος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Τζιοβάνης Χριστάκης 
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Κώστα Κώστας Τορναρίτης Νίκος 

Λαμάρης Γιάννος Φακοντής Αντρέας 

Λουκαΐδης Γιώργος Φυττής Σοφοκλής 

Μαυρίδης Μάριος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Μέσης Χρίστος Χατζηγιάννης Κυριάκος 
  
Μιχαηλίδης Ανδρέας Χριστοφόρου Λευτέρης 
  
Νικολαΐδης Νίκος 

 

        
ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη Νόμος του 2012» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα 
Μέταλλα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών 
Ειδών) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2012» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού απολογισμού για 
το έτος 2011 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, το κείμενο της 
απόφασης και έγκρισή της. 

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

8. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κάτοχοι τουρκοκυπριακών κλήρων - Κάτοχοι καλλιεργήσιμης γεωργικής γης - Πλειστηριασμός της 
συλλογής της οικογένειας Θεμιστοκλή Δέρβη - Θέμα που άπτεται δεδομένων προσωπικού χαρακτήρα 
(εμπιστευτική ερώτηση) - Σύσταση επιτροπής “αλήθειας” για την τύχη των αγνοουμένων - Κατάσχεση 
περιουσιών θανόντων εγκλωβισμένων από το ψευδοκράτος - Παράνομη λατόμηση στην Ξυλοφάγου - 
Αριθμός αλλοδαπών εργατών στην αγροτική οικονομία - Συλλήψεις γυναικών σε χώρους εκπόρνευσής 
τους - Ευρωπαϊκή Οδηγία για την πρόληψη τραυματισμών από αιχμηρά αντικείμενα στο νοσοκομειακό 
τομέα - Κρατικό κονδύλι για στειρώσεις γατών - Νομοσχέδιο για τον έλεγχο του πληθυσμού και την 
ευημερία των γατών - Συντήρηση και ανακαίνιση πολυκατοικίας στον προσφυγικό συνοικισμό 
Στρόβολος ΙΙ - Προβληματική στέγη στο Δημοτικό Σχολείο Χρυσελεούσας Στροβόλου - Ασφάλεια 
λυόμενης αίθουσας διδασκαλίας στο Γ΄ Δημοτικό Σχολείο Λατσιών - Μη αναγνώριση των τίτλων 
σπουδών ΤΕΙ Ελλάδος ως αντίστοιχων του Πανεπιστημίου Κύπρου και του ΤΕΠΑΚ. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Σχέδια δρόμων στα Κονιά - Αντιπλημμυρικά έργα στο συνοικισμό ΑΗΚ στη Δεκέλεια - Κίνδυνος 
διαρροής καυσίμων από πλοία στις Θαλασσινές Σπηλιές στην Πέγεια - Αφαίρεση αμιαντολαμαρίνων 
από εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς - Βελτίωση των αγροτικών δρόμων στην Καλλέπεια - 
Ενίσχυση του Γραφείου Σχεδιασμού για τα Άτομα με Αναπηρία - Δημιουργία χώρου άθλησης και 
ψυχαγωγίας στο Αβδελλερό - Το εγκαταλελειμμένο κτίριο της Διανέλλειου Τεχνικής Σχολής Λάρνακας - 
Εγγραφή και αναβάθμιση αγροτικών δρόμων στους Αγίους Βαβατσινιάς - Πρόσληψη ειδικού 
αστυφύλακα από το δήμο Στροβόλου - Οι προθέσεις της κυβέρνησης για την ανάπτυξη του Μαρί - 
Διαχωρισμός οικοπέδων στο Ζύγι για μεταστέγαση κατοίκων του Μαρί - Μεταστέγαση κατοίκων από το 
Μαρί στο Ζύγι - Το κόστος φρούρησης του Προεδρικού Μεγάρου μετά την έκρηξη στο Μαρί - Αποπομπή 
αστυνομικών από το σώμα - Η ηχορρύπανση από μοτοσικλέτες - Διοργάνωση εκδρομών με σκάφη για 
παράνομο ψάρεμα καρχαριών - Σχέδιο αντιμετώπισης απρόβλεπτης διακοπής της λειτουργίας μονάδας 
αφαλάτωσης - Πρόγραμμα προσφοράς υποτροφιών σε ξένους φοιτητές στο Δασικό Κολέγιο Κύπρου - 
Δημιουργία καζίνου στο ξενοδοχείο “Βερεγγάρια” - Πρόσληψη Κυπρίων στην τουριστική βιομηχανία - 
Διεξαγωγή ελέγχου στα τερματικά των πετρελαιοειδών στα αεροδρόμια - Τελωνειακοί κανόνες για το 
εμπόριο μεταξύ ΕΕ-κατεχόμενης Κύπρου - Παιδικές πτέρυγες σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια - Καταγγελίες 
και καταδίκες για απόρριψη αντικειμένων που δυνατόν να προκαλέσουν πυρκαγιά στην ύπαιθρο - 
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Αίτημα για ανάκληση πολεοδομικών αδειών που δόθηκαν στον ΚΟΤ - Νέα Οδηγία για την 
περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο. 

10. Συνέχιση της συζήτησης (Ει. Χαραλαμπίδου, Σ. Φυττής, Φ. Σαρίκας) του θέματος «Η πολιτική του 
κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με 
την Κύπρο» και λήξη αυτού. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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